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KARJÄÄR: Vald pole nõus praeguse kaevandusloaga sihtotstarvet muutma

Nikolai Reisman tahab oma
maadelt põlevkivi kaevandada

Ettevõtja Nikolai Reisman, kellele kuuluvad maad~

Kiviõli Keemiatööstuse karjääri vahetus läheduses,
tahtis muuta oma maade otstarvet mäetööstus-
maaks, et põlevkivi sealt tulevikus ära kaevandada.

Gerli Romanovitš
gerli@pohjarannik.ee

Nikolai Reisman on teinud
Sonda vallavalitsusele taotlu-
se oma kinnistute sihtotstarbe
muutmiseks mäetööstus-
maaks, viidates sellele, et te-
gemist on katastriüksustega,
mis asuvad kaevandataval
alal, kus metsa- japõllumajan-
dusega tegelemine on rasken-
datud. Vald omalt poolt ei ole
nõus aga sihtotstarvet muut-
ma, kuni Reismanil on olemas
ka kaevandusluba.
Olukord peab
olema võrdne

Reisman tegi maa sihtots-
tarbemuutmise avalduse val-
lavalitsusele jaanuarikuus.
Kokku on nimekirjas 28 kin-
nistut.

"Katastriüksuste sihtotstar-
be muutmise põhjus on soov
alustada maatükkidel maava-
ra kaevandamise tegevust,"
seisab avalduses. Samuti on
seal viidatudkatastriüksustel
kehtivale kaevandamisloale,
millekeskkonnaministeerium
väljastas 2011. aastal OÜ-le
Kiviõli Keemiatööstus. "Riigi-
kohtu hiljutise praktika koha-
selt on pärast kaevandamisloa

väljastamist isikul õigus eel-
dada, et maa-alal, millekohta
on väljastatud kaevandamis-
luba, on võimalikkaevandada
ning vajaduse korral muude-
takse maa sihtotstarvet," kir-
jutabReisman taotluses.

Vallavalitsus vastas Reis-
manile, et Kiviõli Keemiatöös-
tuse kaevandamisluba ei saa
olla aluseks maa sihtotstarbe
muutmiseks. Reisman oma-
korda leiab, et katastriüksus-
te sihtotstarbemuutmise ees-
märk on viia katastriüksuste
formaalne sihtotstarve koos-
kõlla katastriüksuste tegeliku

kasutusotstarbega ja selleks
on alus olemas.

Sonda vallavanema And-
rea Eiche sõnul on loogiline,
et sihtotstarbe sellisel muut-
misel on esmalt kaevanda-
misluba ja alles siis muude-
takse otstarvet, mitte vas-
tupidi. "Ettevõtja on öelnud,
et me peame kõiki ühtemoo-
di kohtlema. Kui me Kiviõli
Keemiatööstuse jaoks maa
sihtotstarvet muutsime, oli
neil kaevandamisluba ole-
mas," ütles ta.

Vald on küsinud ka kesk-
konnaametilt ja justiitsminis-
teeriumilt nõu, kuidas oleks
selles situatsioonis õigem käi-
tuda.
Võttis taotluse tagasi

Nikolai Reisman ütles Põh-
jarannikule, et tal on kindel
soov kaevandamisluba taotle-
da ja võimalikult kiiresti kae-
vandamistegevust alustada.
"Kuna ümberringi on kaevan-
dus ja minu maadele on väl-
jastatud kaevandamisluba,
siis ma ei näe põhjust, miks
ma ei peaks kõikidele tingi-
mustele vastates oma maadele
kaevandamisluba saama. Aga
on muidugi ka teisi lahendu-
si," lausus ta.

Küsimuse all on see, kes
seal maadelkaevandama hak-
kab. Kuna Eestis on loetud va-
lik ettevõtteid, kellel selleks
õigus, on Reisman valmis nen-
dega ka läbirääkima. "Eks siis
ole näha, kas seda teeb Ees-

tiEnergia, VKG või seesama
Kiviõli Keemiatööstus," üt-
les ta.

Seda, et sihtotstarbemuut-
miseni pole kahe japoole kuu-
ga jõutud, peab ettevõtja sihi-
likuks venitamiseks.Reisman
pöördus volikogu poole lootu-
sega, et küsimuse lahendami-
ne nii kiireneb, kuid koos käi-
nud volikogu saatisküsimuse
vallavalitsusele tagasi. "Seni-
sest asjade käigust oli selgelt
näha, et lihtsast asjast tehak-
se pikk menetlus ja õiget tu-
lemust nagunii ei tule," tõdes
Reisman, et näeb siin pigem
sihilikku tegutsemist Kiviõli
Keemiatööstuse kasuks. See-
tõttu võttis ta praegu avaldu-
se maa sihtotstarbe muutmi-
seks tagasi.

See aga ei tähenda, et plaan
aladel kaevandada oleks ka-
dunud.

Maatükid, mille sihtots-
tarvet nüüd muuta sooviti,
on alad, millel kaevandamise
vastu Reisman omal ajal kesk-
konnaministeeriumi ja Kivi-
õli Keemiatööstusega kohut
käis. Kaevandamisluba jäe-
tiküll kehtima, aga maaoma-
niku nõusolekuta kaevanda-
da nendel maadel ei või. Maa
sihtotstarve muutmise takis-
tamisega püüab Sonda vald
Reismani hinnangul surves-
tada teda neid maid just Ki-
viõli Keemiatööstusele luba-
ma. Samas ei peaks maa siht-
otstarve sõltuma isikust, kes
seda maad majandab.

Kiviõli Keemiatööstusel on Nikolai Reismani maadel kaevandamiseks kaevandamise luba olemas, kuid puudub omaniku luba.
Reisman on valmis laskma oma maadelt kaevandada, aga seda ei pruugi tegema hakata Kiviõli Keemiatööstus.

ARHIIV/MATTI KÄMÄRÄ

NIKOLAI REISMAN

Senisest asjade käigust oli
selgelt näha, et lihtsast asjasttehaksepikk menetlus
ja õiget tulemust nagunii ei
tule.

Eesti Energia
investeerib
Jordaaniasse
52,5 miljonit
Eesti Energia investeerib Jor-
daania põlevkivielektrijaama
rajamiseks loodud Attarat
Power Companysse 52,5 miljo-
nit eurot.

"2,1 miljardi dollari suuru-
se elektriprojekti 10protsen-
dilise väikeaktsionärina inves-
teerime 52,5 miljonit dollarit
elektrijaama ehitusperioodil
aastatel 2017-2020," ütles Ees-
ti Energia meediasuhete juht
Kaarel Kuusk BNSile.

"Selle investeeringu kat-
teallikad on osaluse müügist
saadav preemia 19,8 miljo-
nit dollarit, kõikide seniste
kaheksa aasta jooksul teh-
tud arenduskulude tagastus
30,6 miljonit dollarit ja pro-
jekti genereeritav tulu. "Uut
raha" Eesti Energia Jordaa-
nia elektrijaama ehituspe-
rioodil sisse ei pane," sõnas
Kuusk.

"Lisaks teenime projektist
omanikutulu, mis on garan-
teeritud 30aastase fikseeri-
tud hinnaga elektri ostu-müü-
gilepinguga ning selleleantud
Jordaania valitsuse garantii-
ga," ütles Kuusk.

Kui suur on investeerin-
gu tootlus, Eesti Energia
avalikustada ei saa, märkis
Kuusk, kuid see on tema sõ-
nul "hea". "Lisaks "heale" võin
öelda, et [tootluse määr] on
kahekohaline number," rää-
kis Kuusk.

Neljapäeval sõlmiti viimaks
rahastuskokkulepe Eesti Ener-
gia käivitatud projekti Jordaa-
niasse põle vkivielektrijaama
rajamiseks. Pärast rahastusot-
sust jääb möödunudaasta mais
sõlmitud kokkuleppe kohaselt
Eesti Energiale 10protsendi-
line osalus selleks otstarbeks
loodud Attarat Power Com-
panys.

Eesti Energia müüs see-
ga 50,4 miljoni dollari eest 55
protsenti Attarat Power Com-
panyst YTL Power Internatio-
nal Berhadile ja Hiina ette-
võttele Yudean Group. Kui-
võrd Eesti Energia on seni-
ni teinud 30,6 miljoni dolla-
ri ulatuses projektiga seon-
duvaid investeeringuid, tee-
nis Eesti riigifirma osaluse
müügist 19,8 miljonit dolla-
rit kasumit.

Pärast tehingut on Attarat
Power Company teised omani-
kud 45 protsendiga YTL Power
InternationalBerhad ja samuti
45 protsendiga Guangdong Yu-
dean Group Co Limited. Kok-
ku investeerivad omanikud et-
tevõttesse 528 miljonit dollarit
omakapitali. Sellele lisandub
1,58 miljardi dollari suurune
15aastane laen Hiina panka-
delt Bank of China ja Indust-
rial Commercial Bank of Chi-
na. (BNS)
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Uudised
Vabaerakond kuulis
idavirulaste musti mõtteid

Neljapäeval ja reedel toimunud Vabaerakonna (VE)~

külaskäigul Ida-Virumaale, mille raames kohtus de-
legatsioon eesotsas erakonna esimehe Andres Her-
keliga mitmete kohalike omavalitsuste tegelaste-
ga, jäi enim kõlama mure läbimõtlemata haldusre-
formi pärast ja hirm Jõhvi kohtlajärvestamise ees.

Teet Korsten
teet@pohjarannik.ee

Vabaerakonna grupp koosnes
lisaks esimees Herkelile veel
Ida-Viru päritolu vabaera-
kondlasest parlamendisaadi-
kust Krista Arust, erakonna
tegevjuhist Märt Meesakust,
meediajuhist Epp Alatalust,
erakonna maaelutoimkonna
esimehest Kaur Nurmest ja
Avo Blankinist, kes koordinee-
rib VE tööd Ida-Virumaal.
Kummaline kaart

Ida-Virukülastus algas Viru
Keemia Grupist, seejärel koh-
tuti maavanem Andres Noor-
mäega ja külastati Mäetaguse
mõisa, kus oli kohtumine oma-
valitsusjuhtidega − eelkõige
nendega, kes on haldusreformi
käigus moodustamas Alutagu-
se valda. Arutati valitsuse ot-
sust liita vallad nõnda, et ühen-
datud hiidomavalitsus − Jõhvi
välja arvata − hakkaks ulatuma
Peipsi rannalt Soome laheni.

"Saime omavalitsusjuhtidelt
plaanile vahetut tagasisidet ja
see on kõike muud kui posi-
tiivne. Sammust, millega aas-
tatepikkused omavahelised lii-
tumisläbirääkimised õigupoo-
lest kuu peale on saadetud, ol-
lakse lausa ehmunud. Ka Illu-
ka valla esindajate seisukoht
on, et vähegi kompaktsem Ida-
Virumaa lõunaosa ehk Aluta-
guse vald ilmapõhjarannikuta
oleks loogiline. Valitsuse prae-
gune otsus haldusreformist
Ida-Virus on oht ühiskonna si-
dususele ja julgeolekule," rää-
kis Herkel.

Krista Aru ütles Põhjaran-
nikule, et haldusreformi käik
Ida-Virus peaks olema selline,

et see tooks välja maakonna
tugevad ja iseäralikud jooned.
"Tugevdaks ära näiteks Peipsi
ääre. Teame kõik, et tegu on
ilusa kandiga, aga seda pole
jõutud korrastada. Tuleks an-
da võimalus, et ümberkaudsed
vallad looksid seal terveleEes-
tile suurepärase kuurordipiir-
konna. Aga praegune olukord
on jama! See pole üksnes oht-
lik, vaid see on ka rumal − ku-
na ei arvesta olemasolevaid tu-
gevusi," tulistas Aru.
"Ei Suur-Kohtla-Järvele!"

Mida saab Vabaerakond sel-
leks teha, et Ida-Virus kulgeks
haldusreform mõistuspärase-
malt? "Me teeme järjepidevalt
arupärimisi. Mul on juba prae-
gu valmis järgmine arupärimi-
ne peaminister Ratasele − rõhu-
asetusega sellele, et suure val-
la tegemine on rumal ka kogu
Eesti plaanis. Kaks piirkonda −
põhjaranniku osa ja lõunapoolt
Alutaguse osa − on juba oma
olemuselt niivõrd erinevad. Li-
saks teema ülevalhoidmisele ot-
sime toetust teisteltparlamen-
dierakondadelt. Olen rääkinud
Arto Aasaga, kes oli eelmine
regionaalminister. Ka mitmed
keskerakondlased ise ei toeta
sellistplaani," rääkis Aru.

Mitmed Vabaerakonnaga
kohtunud kohalikud poliiti-
kud avaldasid kahtlust, et ko-
gu kummalise haldusliku üm-
berkorralduse salaeesmärk
on hoopiski liita Jõhvi Koht-
la-Järvega − nagu ütles kuna-
gi praeguse regionaalministri
MihhailKorbi isa Valeri: "Ilma
Jõhvita on Kohtla-Järve nagu
ilma südameta." Vabaerakond
lubas hoida silma peal, et Jõh-
vi ei kohtlajärvestuks.

Jõhvi tahab tänavatele
reklaamivitriinid paigaldada
Erik Kalda
erikk@pohjarannik.ee

Jõhvi tahab tänavatelepaigal-
dada 30 valgustatud reklaami-
vitriini, mis peaks muutma nä-
gusamaks linna välisilmening
teenima eelarvesse ka raha.

Valla arhitekt Andres Too-
me ütles sel neljapäeval voli-
kogule reklaamivitriinide pai-
galdamise kava tutvustades, et
vitriinreklaamide paigaldami-
seks tehakse enampakkumine.
Vitriinidepaigaldamise õiguse
saav firma peab pakkuma suu-
rima hinna. Esialgu pidi enam-
pakkumise alghind olema 3000
eurot 10aastaks, kuid volikogu
majanduskomisjon leidis, et see
on liiga väike summa, ning uues
eelnõus nähakse ette, et alghind
on 10000 eurot ja summa jaga-
takse 10 võrdseks osaks, mis tu-
leb igal aastal tasuda. Sellele li-
sandub veel reklaamitasu, mis
toob vallaeelarvessearvestusli-
kult umbes 5000 eurot aastas.

Toome sõnul on vitriinidepai-
galdamise investeering samu-
ti enampakkumise võitja firma
õlgadel. Majanduskomisjoni esi-
mees Eduard Rae ütles, et tema
arvestuste kohaselt on investee-
ringu suurus ligi 75 000 eurot. See
on ka üks põhjus, miks reklaami-
monopol antakse 10aastaks.

Volikogus kerkis ka küsi-
mus, kas reklaamid, mis hak-
kavad paiknema peamiselt
Jõhvi põhitänavatel, ei kujuta
endast ohtu liiklusele, sest või-
vad sõidukijuhtide tähelepanu
eemale tõmmata. Toome sõnul
on reklaamivitriinide kohtade
valikul arvestatud, et need ei
hakka olema ristmikel ning
enamik neist suunatakse eel-
kõige jalakäijate poole.

Volikogu sel neljapäeval
siiski vitriinide paigaldamise
enampakkumise eelnõu heaks
eikiitnud, leides, et sellega tu-
leks veel tööd teha, ning vastu
loodetakse otsus võtta järgmi-
sel volikogu istungil aprillis.

LOODUS: Jahimehed tunnevad oma karusid nägupidi

Varakevadine karu on
näljane ja pahur

Talveunest ärganud-~

ärkavad pruunkarud on
näljased ning võivad toi-
duotsinguil sattuda ka
inimese lähedusse −
iseäranis tasub ettevaat-
lik olla Ida-Virumaal, kus
jahimehed neid mullu ra-
jakaamerate abil lau-
sa 185kokku lugesid.

Külli Kriis

kylli@pohjaranik.ee

"Kevad paneb karud liikuma,"
hoiatas keskkonnaamet 13.
märtsi pressiteates.

Kuremäe jahimeeste raja-
kaamerasse jäi vägagi ärk-
vel karu juba kolm päeva va-
rem − Estonia kaevanduse
maadel. Jahimeestel on Eesti
Energiaga kokkulepe, et kae-
vandusaladel kaamerasse
jäänud karude pilte jagatak-
se neilegi. Mistap Eesti Ener-
gia neid vahvaid pilte ka oma
Facebooki lehel lahkeltkõigi-
le näitas.

Ida-Virumaa jahimeeste
seltsil pole ülevaadet, kui pal-
jumaakonna jahimaadel raja-
kaameraid kokku olla võiks.

"Need on isiklikud kaame-
rad, mehed on need ise ost-
nud," ütles seltsi tegevjuht
Egert Malts. "Ega need pil-
did kõik meieni jõua, suure-
matest loomadest, eriti karu-
dest oleme neid küll palunud
saata. Nii saame nendest pa-
rema ülevaate."

10. märtsi karupilt on sel
aastal esimene ja esialgu ai-
nuke. Aga talveunest ärganud
karusid on meie kandis ikka
juba päris palju, teavad jahi-
mehed.

"Soe ilm muidugi mõjutab
ärkamist: kui tagumikualune
ikka märjaks läheb, siis vä-
ga ei maga enam. Lisaks saed,
mis metsas ööd-päevad tööta-
vad," rääkis Malts.
Iga karu oma nägu

"Eks neil ole praegu veel
pooltalvine ja pooluimane
olek," ütles jahimeeste seltsi
juhatuse liige Kaupo Tihvan.
"Pärast ärkamist on nad nälja-
sed jakurjad, kui süüa ei ole.
Mõne korjuse metsas võib-
olla leiavad, lõhuvad pehki-
nud puid, et mõni tõuk leida...
Metssigade söötmine keelati
jahimeestel ju ära, karudele
olid need söödaplatsid vara-
kevadel väga olulised."

Kui lähikonnas kõhutäidet
ei leia, hakkavad karud laie-
malt ringi liikuma. Ka inima-
sustuse lähedale: metsa vee-
rel asuvates majapidamistes
võib ehk midagi leida kom-
postihunnikust või prügikas-
tist, heal juhul ehk mõne lam-
bagi õnneks võtta.

"Lambaid on praegu väl-
jas ka. See ei päästa, et loo-
mad ööseks lauta pannakse −
kui karul ikka suur nälg on,

siis ta ööd ei oota," ütles Egert
Malts.

No ja muidugi peibutavad
karusid mesitarud. Ida-Viru-
maal on mesinikke küll suh-
teliselt vähe, ent Maltsa teada
on nad kõik ühel või teiselajal
karukahjusid tunda saanud.

Rajakaamerate abil loenda-
sid jahimehed mullu Ida-Viru-
maal 185 karu. Ja kindlasti ei
jäänud kõik siinmail liikunud
karud kaamerasse.

Kuidas jahimehed karudel
vahet teevad?

"Nii nagu inimesedpole üh-
te nägu, pole seda ka karud:
suurus on erinev, ema ühe või
kahe pojaga... Jahimehedtea-
vad oma piirkonna karusid üs-
na hästi ja teevad neil pildi
järgipäris hästi vahet," selgi-
tas Kaupo Tihvan.

Sügisel saadeti seltsist
kokku kogutud karupildid ka
keskkonnaagentuuri, kus küt-
timismahtudesoovitusi antak-
se.

Tihvani sõnul lubati need
andmed teadmiseks võtta.

Mida selle teadmisega pea-
le hakatakse, selgub siis, kui
jahimeestele karulube jaga-
takse.
Mäetööde alasid ei pelga

Eesti Energia kaevandus-
te maadel pole karud midagi
haruldast.

"Estonia kaevanduse kan-
dis on karu päris tihe külali-
ne, aga seda teame tänu jahi-

meestele ja nende rajakaame-
ratele, töötajad ise pole kokku
puutunud. Narva karjääris on
oma silmaga nähtudküll, tõsi,
mitte veel sel aastal," rääkis
Eesti Energia pressiesindaja
Jelena Derbneva.

Enefit Kaevanduste mäe-
tööde tehnoloog Andre Lüü-
de meenutas, et 2009. aas-
ta novembris teatasid Narva
karjääri Viivikonna purus-
tus-laadimiskompleksi tööta-
jad, et sagenenud on kohtu-
mised lähikonnas ringi liiku-
va pruunkaruga. "Nähti mit-
te ainult karu käpajälgi, vaid
ka looma ennast. Mõni aeg hil-
jem karu end enam sealkan-
dis ei ilmutanud."

2013. aasta maikuus ilmus
Narva karjääri tranšee vahe-
tusse lähedusse emakarukoos
pojaga.

"Mitu nädalat jälgiti tema
aktiivset ringiliikumist nii

katendiastangu serval kui
ka mööda tranšee teenin-
dusteid, kus kulgevad kar-
jääriseadmeid elektriener-
giaga varustavad haruliinid,"
meenutas Lüüde. Sammu-
va ekskavaatori meeskonna
liikmed olid karu korduvalt
näinud, mäetööde jaoskonna
juhataja esitas peainseneri-
le sellekohase märgukirja.
Ettevõte Eesti Energia Kae-
vandused teavitas temast ka
keskkonnaametit. Sealt vas-
tati, et kuna pojaga emasloo-
ma lasta ei tohi, siis olukorra
lahendamiseks mingeid va-
riante polegi. Üldised soovi-
tused olid, et tuleb olla kan-
natlik − karu lahkub peagi
−, teha kõva lärmi, mitte jät-
ta toidupoolist karule kätte-
saadavatesse kohtadesse ja
hoida käepärast hirmutusva-
hendeid. Poja kasvades karu
läkski sealt ära."

KUIDAS KARUSID KOHELDA

Taliuinakust ärganud karud on näljased ja pahurad, poegadega
emakaru võib inimese läheduses olla ka otseselt ohtlik. Metsas
karuga kokku juhtudes ei tohi asuda looma jälitama või karupoe-
gade olekut ümber korraldama; mingil juhul ei tohi karupoegi
metsast endaga kaasa võtta. Karuga ootamatult kohtudes on ai-
nuõige kohe rahulikult taanduda.

Mesinikel tuleks võtta aegsasti kasutusele abinõud karu tekita-
tavate kahjustuste ennetamiseks: ümbritseda mesitarud korrali-
kult paigaldatud ja töötava elektrikarjusega, mida võib kombinee-
rida tugeva võrkaiaga, samuti kasutada visuaalseid, akustilisi ja
teisi karude jaoks ebameeldivaid peleteid.

Allikas: keskkonnaamet

Jahimeeste sõnul on iga karu isemoodi ja oma jahipiirkonna mõmmikuid tuntakse päris hästi
nägupidi. kuremäe jahtkonna rajakaamera
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Rakvere 8,
41532 Jõhvi ,

tel. 335 4444,
info@pohjarannik.ee



EESTI
AASTA KEELETEO TIITLI
PÄLVIS "EESTI
KOHANIMERAAMAT"

Läinud aasta keeleteo kon-
kursil võitis peaauhinna
"Eesti kohanimeraamat" ja
rahvaauhinna pälvisid
Säutsupääsukese kalam-
buurid sotsiaal meedias.

Peaauhinna otsustasid
taasiseseisvunud Eesti ha-
ridus- ja teadusministrid,
rahvaauhind selgitati avali-
ku hääletuse teel.

Haridus- ja teadusminis-
ter Mailis Reps märkis, et
kohanimeraamat on mõel-
dud väga laiale kasutajas-
konnale ning teema ak-
tuaalsust suurendab käi-
masolev haldusreform,
teatas haridus- ja teadus-
ministeerium BNSile. "Ni-
med, olgu siis isiku- või ko-
hanimed, on inimestele
alati väga tähtsad olnud,
nendega on seotud nii aja-
lugu kui identiteet," ütles
Reps.

Peaauhinna pälvinud
"Eesti kohanimeraamat" on
esimene põhjalik eestikeel-
ne ülevaade kohanime-
dest, nende kujunemisest
ja etümoloogiast. Raama-
tus on 6211 artiklit, seal-
hulgas kõik ametlikud küla-
nimed, valik muid asulani-
mesid ning tähtsamaid piir-
kondade ja looduskohtade
nimesid. Raamat sisaldab
ka praktilisi soovitusi koha-
nimede kasutamiseks, na-
gu hääldust ja käändeid.
Mitmel puhul on lisatud vii-
penimed, raamatu lõpus
on kaardilisa. Kohanime-
raamat on valminud Eesti
keele instituudi, Eesti kir-
jandusmuuseumi ja Võru
instituudi koostöös, toime-
tajad on Peeter Päll ja
Marja Kallasmaa.

Ministrid märkisid ära
veel kaks mullust keelete-
gu. Konkursi "Ehe Eesti −
Eesti ettevõttele eesti nimi"
puhul toodi esile idee po-
pulariseerida eestikeelse
nime kasutamist, tõsta esi-
le huvitavaid nimeleide
ning seada eeskujusid.
Konkursi algatasid ema-
keele selts ja Eesti keele-
nõukogu. Vikerraadio "Kee-
lesaate" tõstsid ministrid
esile kui pikaajalise, mit-
mekülgse ja kvaliteetse
eesti keelt väärtustava
saate. Saatejuht ja toime-
taja on Piret Kriivan.

Keeleteo rahvaauhinna
pälvisid Säutsupääsukese
kalambuurid, mille autor
on Keiti Vilms. Oma kalam-
buuridega Twitteris ja Face-
bookis on Keiti Vilms teki-
tanud ning süvendanud
paljudes jälgijates huvi ja
armastust eesti keele vas-
tu. Säutsupääsukese tvii-
did on sageli kas sõna-
mäng või viited eesti kirjan-
dusele, eriti luulele. (BNS)

UUS ASUKOHT: Töö käib kinniste uste taga

Põlevkivimuuseumi taasavamine
lükkub teadmata kaugusse

Möödunud sügisel kolis põlevkivimuuseum Kuk-~

ruselt Kohtla-Järve Järve linnaossa aadressile Tuus-
lari 22, kus varem asus keskraamatukogu luge-
missaal. Muuseumi töötajad lootsid kõik ruumi-
des vajalikud muudatused eelolevaks suveks ära
teha ning juba juunis külastajatele uksed avada,
kuid näitusesaalide remondini pole siiani jõutud.

Irina Kiviselg
irina@pohjarannik.ee

Kohtla-Järve põlevkivimuu-
seumi järjekordne kolimine
oli ajendatud linnavõimude
soovistkulutusi kokku hoida.
Kohtla-Järve abilinnapea Nii-
na Aleksejeva selgitas, et kul-
tuuriobjekti ümberpaiguta-
misega seotud kulutused ta-
suvad end ära, kuna enam po-
le vaja ülal pidada Kukrusel
asuvat suurt hoonet. Endises
lugemissaalis aga on piisa-
valt pinda nii arhiivi kui ka
ekspositsiooni jaoks ning −
mis peamine − see unikaalne
kultuuriobjekt paikneb nüüd-
sest inimestele lähemal.
Eksponaate vaid pildistati

Põlevkivimuuseumi direk-
tor Ainar Varinurm on nõus,
et inimestele lähedus on küll
tähtis, kuid tallekui muuseu-
mi direktorile on kõige oluli-
sem arhiivide säilivus ning
tema meelest on seda uues
kohas tagada tunduvalt liht-
sam. Just sel põhjusel ei võt-

nud nad aastaid vastu uusi
eksponaate, mida inimesed
neile vahel tõid, vaid ainult
pildistasid neid, et nad digi-
taalsesse mällu jätta. Ta loo-
dab, et pärast kolimist hak-
kab ka muuseumi materiaa-
lne osa taas täienema.

Kolimisest on möödas pool
aastat, ent mingit liikumist
pole aadressil Tuuslari 22
märgata. Miks?

"Arhiiviruumid on korras
ning siin käib iga päev usin
töö," vastas Varinurm. "Ent
näitusesaalide remondi kal-
lale pole esialgu asutud ning
veelpole välja kuulutatud ka
ehitustööde konkurssi. See-
pärast pean pettumuse val-
mistama: juunis muuseum
uksi siiski ei ava. Ma ei jul-
ge praegu isegi umbkaudset
kuupäeva nimetada. Ütlen
vaid üht: mekõik oleme huvi-
tatud sellest, et see sündmus
toimuks võimalikult kiiresti,
sest meie muuseum on ainu-
kordne − selliseid muuseume
pole rohkem kusagil. Põlev-
kivi kaevandamise ja põlev-

kivilinna ajalugu huvitab nii
vanu kui noori. Nüüd enam ei
ütle keegi, et seda "kola" pole
kellelegi vaja: meie arhiivi-
de abil kirjutatakse diplomi-
töid, neidkasutavad temaati-
listes väljapanekutes Tallin-
na jaTartu muuseumid..."

Millest on viivitus tin-
gitud? Varinurme sõnul on
tekkinud palju rekonstruee-
rimisprojektide koostamise-
ga seotud küsimusi, mille la-
hendamineon nõudnudarva-
tust rohkem aega.

"Muuseum ei ole ju lihtsalt
mingi kontor või asutus. Meil
tuleb hoolikalt läbi mõelda ja
kaaluda palju nüansse, kui-
das ümber korraldada mit-
te ainult siseruumid, vaid ka
kommunikatsioonid ja val-
gustus," kommenteeris Va-
rinurm. "Kõik on tarvis teha
nii, et pärast ei tuleks mida-
gi ümber tegema hakata. See-
pärast uurisime, arutasime ja
pidasime nõu spetsialistide-
ga. Praeguseks on konkreet-
sed ülesandedprojekteerija-
tele koostatud ning loodan,
et juba lähiajal kuulutatakse
välja hankekonkurss."
Suletud uksed
tegevusetust ei tähenda

Arhiivis on küll vaikne,
kuid töö seal ei seisa, vaid
käimas on etapiviisiline in-
venteerimine.

"Maht on tohutu, sest ni-

mekirjas on juüle 30 000 säi-
litusühiku," rõhutas Ainar Va-
rinurm. "Tegeleme selle töö-
ga juba palju aastaid, kuid
pole veel poole pealegi jõud-
nud, kusjuures osa kirjeldusi,
mis on tehtud 1960.-1970. aas-
tatel, vajab juba uuendamist.
Liigume edasi aeglaselt, sest
see kõik käib paralleelselt põ-
hitegevusega: ekspositsiooni-
de loomine ja ekskursioonide
läbiviimine, arhiveerimine ja
digimine jne. Kuni muuseum
külastajatele suletud on, pü-
hendame rohkem aega arhii-
vile. Praegu on meil ju vaid
kaks töötajat: arvestades, et
lõviosa minu ajast hõivasid
need pool aastat ettevalmis-
tusprojektid, tegeleb arhiivi-
dega õigupoolest vaid üks ini-
mene. Nii et tegemist jätkub
siin veel tükiks ajaks."

Muuseumitöötaja Valentina Harinal arhiivis tööd jagub. PEETER LILLEVÄLI

AINAR VARINURM
Täpset kuupäev ma praegu
öelda ei oska.

Alaealise vägistaja saadeti kauaks vangi
Kohus määras maksimumka-
ristuse mehele, kes juba teist
korda alaealise vägistamises
süüdi mõisteti.

Viru maakohus tunnistas
neljapäeval, 16. märtsil And-
rei Juganovi (35) süüdi vägis-
tamises, mis on toimepandud
noorema kui kaheksateist-
aastase isiku suhtes ja isi-
ku poolt, kes on varem toime
pannud vägistamise. Kohus

mõistis talle viieteistaastase
vangistuse, mis on sellise teo
eest maksimumkaristus.

Sellele karistusele liideti
Viru maakohtu 2014. aasta ot-
susega mõistetud karistus 2
aastat ja 6 kuud vangistust
ning liitkaristuseks mõiste-
ti Juganovile 17 aastat ja 6
kuud vangistust.

Süüdistuse kohaselt tun-
gis Juganov 2015. aasta 3. ok-

toobri hilisõhtul Kohtla-Jär-
ve Ahtme linnaosas Estonia
puiesteel kallale 17aastase-
le neiule, sundis teda liikuma
kõrvalisse kohta ning seejä-
rel vägistas tüdruku.

"Raske seksuaalkuriteo
toime pannud isikud peavad
olema ühiskonnast isoleeri-
tud," ütles Viru ringkonna-
prokuratuuri ringkonnapro-
kurör Olga Dorogan.

Juganov istus aastaid van-
gis pärast seda, kui ta 2002.
aastal Iidla metsas vägistas
12aastase tüdruku, ning väl-
ja tuli ta sealt 2013. aastal.
Pärast seda röövis ta ühest
korterist ikooni ja aurahasid
ning istus selle eest pool aas-
tat vangis. Toona sai ta tingi-
misi kaks ja pool aastat, mis
nüüd vägistamise eest mõis-
tetud karistusele liideti. (PR)

LÜHIDALT

LINN JÄTKAB
ÜLEKÄIGURADADE NÕUDMIST
SOMPA. Kohtla-Järve abilinna-
pea Deniss Veršinin saatis maan-
teeametile järjekordse kirja, kus
palub rajada Sompa linnaossa
kaks jalakäijate ülekäigurada.

Kirjas öeldakse, et neli aastat
tagasi Ülase tänavale rajatud üle-
käigukoht ei anna jalakäijale sõi-
dutee ületamiseks eesõigust. Ku-
na seal on bussipeatus, aga puu-
dub tasku, siis on ohustatud nii
jalakäijad kui vastu tulevad sõi-
dukid, kuna bussi tagant kipuvad
kärsitumad juhid vastassuuna-
vööndisse sõites möödasõitu
sooritama.

"Linnavalitsus palub Teil veel
kord meie palvesse suhtuda
mõistvalt ja leida võimalus Som-
pa linnaossa Ülase tänavale raja-
da kaks ülekäigurada, vastava
teemärgisega, ning paigaldada
liiklusmärgid nr 543 ja 544."

Siiani on maanteeamet ülekäi-
guradade rajamisest keeldunud.

OPOSITSIOON PÄRIB
JÄRELEVALVE KOHTA

JÕHVI. Volikogu opositsioon esi-
tas vallavanem Eduard Eastile
kirjaliku järelepärimise, kus tahab
teada, mille alusel ja kelle korral-
dusel viidi läbi teenistuslikjärele-
valve Jõhvi põhikooli direktori Lii-
na Mihkelsoni suhtes. Pärijad ta-
havad teada, kas Mihkelsoni
kohta on tulnud korduvaid kae-
busi ja kas tal on esinenud ränki
tööalaseid rikkumisi.

Veel küsitakse arupärimises,
miks valiti järelevalve teostajaks
Piret Hiisjärv, kes aastaid tagasi
lahkus skandaaliga Õismäe güm-
naasiumist, kuna koolipere aval-
das üksmeelselt direktorile umb-
usaldust. Hiisjärvele heideti ette
õpetajate alavääristamist ja sõi-
mamist õpilaste ees ning ebapro-
fessionaalset ja ebaviisakat suh-
tumist õpilastesse.

Samuti tahavad pärijad vallava-
nemalt teada, kui palju läheb see
järelevalve vallale maksma.

SILLAMÄE UUENDAB
PÄIKSEKESE LASTEAEDA

SILLAMÄE. Linnavalitsus esitas
keskkonnainvesteeringute kesku-
sele projektitaotluse lasteaia
Päikseke hoone soojustamiseks
ja rekonstrueerimiseks. Projekti
raames soojustatakse hoone vä-
lisseinu koos sokliosaga, vaheta-
takse hoone aknad ja uksed soo-
japidavate vastu, uuendatakse
küttesüsteemi, paigaldatakse
soojustagastusega ventilatsiooni-
süsteem ning vahetatakse välja
tarbeveesüsteem.

Projekti tulemusel kasvab laste-
aiahoone energiatõhusus ning
energia tarbimine väheneb kuni
48%.

Tööd on kavas ellu viia 2017.-
2018. aastal.

Projekti kogumaksumus on
311 220 eurot, sellest 70% an-
nab Eesti riik CO2heitkoguste
ühikute enampakkumisel saada-
va tulu meetmest.

POLITSEI

ETTEVÕTTEST VARASTATI
ARVUTI JA RAHA
16. märtsil teatati, et Kohtla-Jär-
ve Ahtme linnaosas Maleva täna-
val asuvast ettevõttest on varas-
tatud tahvelarvuti Samsung ja
sularaha. Kahju on 535 eurot.

VARAS TUNGIS AUTOSSE

16. märtsil teatati, et Kohtla-Jär-
vel Endla tänavale pargitud au-
tost on varastatud tööriistad, tas-
kulamp ja muid esemeid. Kahju
kokku on 520 eurot.
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ILM JÕHVIS
LAUPÄEV. Vahelduva pil-

visusega ilm, hommikul sa-
jab vihma. Puhub mõõdukas
edelatuul. Õhutemperatuur
on 0kuni +2 kraadi.

PÜHAPÄEV. Pilves ilm.
Puhub nõrk põhjatuul. Õhu-
temperatuur on -3 kuni +3
kraadi.



Arvamus
Teistmoodi valimised
Kuigi erakonnad ääri-veeri juba valmistuvad eel-
seisvateks valimisteks ja kompavad "turgu" ka
Ida-Virumaal, on pooleliolev haldusreform ikka
veel see, mis valimisteks valmistumist segab.

Ida-Virumaal on segadust nii ida-, kesk-, lõu-
na- kui ka Kiviõli regioonis. Kuigi valitsus on oma
otsused liitumiste kohta teinud, on kõikides nen-
des piirkondades rahulolematuid. Kui Vaivara ja
Narva-Jõesuu on rahulikult nõus leivad ühte kap-
pi panema, siis külgepoogitav Sillamäe ei soovi
nendega liituda. Ja ega kaks väiksemat venda ise-
gi seda väga taha.

Kesk- ja lõunaregioonis on rahulolematus kõi-
ge suurem, sest valitsus on kokku pannud kahek-
sast vallast hiigelomavalitsuse, kellest enamik
pole sellega päri.

Kiviõli piirkonnas aga ei soovi Lüganuse juhid
valitsuse pakutud varianti järgida ning Kiviõli ja
Sondaga liituda.

Praegu on aeg, milrahulolematud saavad koos-
tada oma vastuargumente, mis kevadel valitsuse-
le esitada tuleb, seejärel võtab valitsus vastu ot-
suse, kas arvestada neid või mitte. Ja siis tehak-
se ka lõplik liitumisotsus. Kuigi siingi ei pruu-
gi veel midagi lõplikku olla, sest osa valdu, nagu
näiteks Illuka, ei välista ka valitsuse vastu koh-
tusse minemist.

Samal ajal aga peaks käima ju ettevalmistus
oktoobris toimuvateks kohalikeks valimisteks.
Kuid mismoodi nendeks valmistuda, kui viima-
se hetkeni pole isegi teada, missugused saavad
need omavalitsused olema, kuhu volikogusid va-
litakse? Ka valija on segaduses, sest ilmselt par-
teinimekir ju vägapalju ei tule, mis ehk valikuid
lihtsustaks. Enamik kohalikke poliitikuid eelistab
tõenäoliselt koonduda valimisliitudesse. Ja miks
nad ei peaks? Ka uuringud näitavad, et inime-
sed usaldavad valimisliite rohkem kui erakondi,
ehkki pragmaatiliselt võttes on valimisliidud üs-
na häguse vormi ja sisuga kooslused, mis võivad
muunduda või lihtsalt märkamatult kaduda.

Aga igal juhul saavad sügisesed valimised ole-
ma huvitavad, sest pärast haldusreformi pole ko-
halikul poliitmaastikul miski enam endine.

NÄDAL
Jõhvi vallavalitsus tühistas otsuse, millegakiideti heaks jäätmeveohinnatõus
ligi 76 protsendi ulatuses.

Pühapäeva õhtul toimus Sompa küla lähedalraudteeülesõidukohalrongi jasõiduautoavarii, milles hukkuskaks autos
olnud noort meest.

Inimese päritolu
ei tohi uudistes
tabuks teha

Anvar Samost AJAKIRJANIK

Viimase nädala jooksul
olen toimetajana taas
pidanud vastama küsi-
mustele ja etteheide-

tele uudistesse jõudnud ini-
meste päritolu avaldamise
kohta.

Tavaliselt ei helista ega kir-
juta keegi ajakirjanikele, kui
inimese rahvus või päritolu
on ära toodudpositiivses kon-
tekstis. Kõik on lugenud tore-
daidportreelugusid mõne ek-
sootilise restorani omanikust
või kokast, vahepeal jooksis
ETVs isegi selleteemalinevä-
ga huvitav saatesari. Hoopis-
ki ei mäleta mina ega keegi
kolleegidest etteheiteid, kui
kas või politseiuudistes on
juttu tulnud soomlastest või
lätlastest.

Küsimus päritolu avalda-
mise põhjendatusest tõuseb
tavaliselt siis, kui negatiiv-
ses kontekstis jõuab meedias-
se keegi, keda võib kirjeldada
vähemuse, pagulase või muul
viisil tõrjutuna.

Tegemist ei ole millegi Ees-
tile omasega. Rootsis ei maini
ajakirjanikud juba pikka ae-
ga ära kurjategijate või kuri-
tegudes kahtlustatavate ini-
meste rahvust.

Ka juhul, kui kuskil toimu-
vad rahutused, saab suure-
mate väljaannete jälgija ta-
valiselt teada, kus need rahu-
tused aset leidsid ning milli-
ses vanuses olid osalised. Sel-
lest on kujunenud omamoodi
kood: "noored süütasid X lin-
naosas autosid ja kaklesid po-
litseinikega" annab viite, et te-
gemist oli sisserändajate või
sisserändaja taustaga isikute
tegevusega. Olen aru saanud,
et selleni on jõutud poliitilist
korrektsust nõudvate aktivis-
tide survel.

Vahemärkusenapeab ütle-
ma, et küllalt tihti ei ole see
tava seganud Rootsi, Nor-
ra või Saksamaa väljaandeid
rahvust selgelt ära maini-
mast, kui tegu on poolakate,
leedulaste või eestlastest kur-
jategijatega. Teisisõnu − Ida-
Euroopa puhul näib eksistee-
rivat topeltstandard.

Rootsi põhjamaine naaber
Soome hakkas eelmise küm-
nendi alguses samas suunas
liikuma, kuid praeguseks on
nende meedia päritolu peit-
mise kombest enamasti taga-
nenud.

Eestis välisuudiseid toi-
metavatele ajakirjanike-
le on Rootsi ja teiste sellis-
te riikide kohapealse kajas-
tuse põhjal seega mõnedest
teemadest siinsele lugejale
arusaadava ja täieliku pildi
andmine olnud komplitseeri-
tud. Tihti aitab rahutuste või
kuritegude, näiteks jõuguvä-
givalla kohta uudiste kirjuta-
misel üksnes tutvumine foto-
dega või otsesuhtlus kohali-
ke allikatega.

Aga miks peab ajakirja-
nik inimese päritolu,
rahvust või muudkuu-
luvust üldse kirjelda-

ma?
Vastus on ühtaegu lihtne ja

keeruline. Lihtne vastus on,
et ei peagi, aga selle olulisust
tuleb sarnaselt muu uudisloo
aluseks oleva infoga iga kord
kaaluda.

Nii nagu pole mõistlik keh-
testadareeglit, et näiteks rah-
vuse märkimine on kohustus-
lik, pole mõistlik kehtestada
reeglit, et rahvust ära mär-
kida ei tohi. Ajakirjanik an-
naks sellistelereeglitele allu-
des ära suure osa oma sõltu-
matusest ning seega ka vastu-
tusest lugejate ees.

Lugejad, kuulajad ja vaa-
tajad peavad saama uudiste
mõistmiseks ja mõtestami-
seks teada kõikidest olulis-
test asjaoludest. Kui liiklus-

õnnetuse põhjustanud auto-
juht on väga noor või väga va-
na, siis on see oluline, et mõis-
ta, miks selline õnnetus võis
juhtuda. Kui Narva volikogus
vene keele töökeeleks nime-
tamise eest võitlev poliitik ei
räägi eesti keelt, siis see näi-
tab tema motiive. Kui mingis
kultuuris esineb sageli usulist
või naistevastast vägivalda,
siis on igati põhjendatud vä-
givallateo toimepanija taust
ära tuua.

Rahvuse või päritolu li-
samine või rõhutami-
ne juhtudel, kus see
ei kanna lisainfot, on

loomulikult põhjendamatu ja
seda peaksid ajakirjanikud
eneseregulatsiooni kaudu väl-
tima ja vajaduse korral karis-
tama.

On oluline, et Eestis on
olemas sõnavabadus ja ka
toimiv ajakirjanduse enese-
regulatsioon. Seda arvesta-
des pole kellelgi väljaspool
ajakirjandust õigust asuda
toimetajate eest otsustama,
kuidas uudiseid kirjutada
või milliseid sõnu seal kasu-
tada. Veel olulisem on, et ai-
nult inimeste võrdse infor-
meerituse tingimustes saab
vältida demokraatiat õõnes-
tava propaganda edukat le-
vitamist. Pikas vaates on see
Eesti jaoks eksistentsiaalne
küsimus.

Usaldusest ajakirjanduse vastu sõltub ühiskonnas palju, kuid
usaldus pole võimalik, kui toimetuse valikuid hakkavad tegema
ajakirjandusvälised isikud.

PÄEVA LAUSE
"Ja veelgi olulisem on, et meie riik jarahvas
teeksid pidevalt midagi sellist, millest oleks põh-
just maailmas rääkida. Sest kui seda ei ole, siis ei
aita meid mitte ükski bränd."

Reklaamiekspert Joel Volkov Eesti märgist.
(Postimees, 17. märts)

KÜSITLUS
MIKS TALLINNA
BÜROKRAADID VÕITLEVAD
SISEKAITSEAKADEEMIA
KOLIMISE VASTU?

Taimo Tooming
Eks nad kardavad, aga

mida − seda peaks nende
käest küsima. Tallinnas ol-
lakse oma mugavustsoonis
ja kes tahab sealt väljuda?!
Ega Narvas poleks töö mille-
gi poolest kehvem.

Sirje Hruštšova
Bürokraate ei tea, aga mi-

na tahaksküll, et sisekaitse-
akadeemia Narva tuleks. See
aitaks ka maakonna kaalu
suurendada.

Tea Pirn
Kardetakse oma soo-

ja töökoha kaotamist. Kol-
leegid on solidaarsed ja üt-
levad, et mis mõttega koli-
da − siin, Tallinnas on ligem
käia, parem, kui kõik asjad
on kobaras koos. Aga mina
leian, et akadeemia Viru-
maale toomine on väga õige
samm − ega Eestis ole ainult
üks linn. Kui kadetid tulevad
Narva, näevad nad, mis on
elu ja millega on vaja tegel-
da. Tallinnas seevastu kuu-
menetakse üle.

Alar Odar
Arvan, et ei taheta Tallin-

nast ära tulla. Seal on neil ju
hea elu − nii nad ise usuvad.
Ise olen akadeemia kolimise
küsimuses neutraalne.Kulu-
sid on, võib-olla on hiljem tu-
lu suurem, aga seda on juba
raske prognoosida.

Viktor Jefimov
Kui Narva ehitada korra-

likud õppehooned − miks ei
võiks akadeemia seal asuda?!
Aga loomulikult ei taha pea-
linnas elavad õppejõud magu-
sast elust loobuda − Tallinn on
ikkagi suurlinn. Kõiksugu pisi-
detailidhakkavad suurt vastu-
olemise pilti kujundama. Näi-
teks küsitakse, kus hakkavad
meie lapsed õppima.
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Laupäev
NÄDALA KUJU – Alar Karis
Riigikontrolör Alar Karis astus sel nädalal si-
sekaitseakadeemia Narva kolimise vastaste
propagandistide leeri, kui esines Vabaera-
konna kutsel sel teemal riigikogus. Riigikont-
rolöri arvates on akadeemia kolimine mõtte-
tu, kallis ja lausa ohtlik ning ta leiab, et see
on muutunud lausa kellegi kinnisideeks.

Olgu sellega kuidas on, aga ohtlik on
hoopis see, kui riigikontrolör, kes peab rii-
giasjadele objektiivse pilguga vaatama,
laseb poliitika tõmbetuultel ennast kaasa
vedada ja muuta ennast kolimisvastaste
mängukanniks. Vabaerakonnale, kes sel-
le etenduse riigikogus käivitas, see kind-

lasti Ida-Virumaal punkte juurde ei too.
Mis sest, et nagu Kariski, püüdsid nad
leevendada oma rünnakut maakonna
maine vastu järjekordse jutuga sellest, et
Ida-Virumaale tuleb pakkuda midagi
muud positiivset. Riigikontrolöri kalluta-
tust võib muidugi vaadelda ka selles võt-

mes, et aastal 2010, kui justiitsminister
Rein Lang tuli välja ideega kolida riigikont-
roll Ida-Virumaale, oli selle asutuse reakt-
sioon kohati lausa hüsteeriline. Eks sise-
kaitseakadeemiagi puhul võib Karise sei-
sukoht olla seotud ka nii-öelda enesekait-
serefleksiga.

RAHVALE TÄHTIS: Ainus Ida-Viru-keskne telesaade sai aastaseks

Ida-Viru-teemaline telesaade läheb ainult
paremaks

9. märtsil sai aasta päevast, mil ETV+ Narva stuu-~

diost edastati esimene otsesaade "Rahvale tähtis".
Võib öelda, et tegu on kogu rahvusringhäälingu ain-
sa regulaarse saatega, mis on keskendunud teema-
dele, mis on eriti olulised Ida-Virumaal. Põhjarannik
rääkis saatejuhtide Sergei Stepanovi ja Jüri Nikolaje-
viga, kes püüavad oma lapsukest iseloomustada.

Teet Korsten
teet@pohjarannik.ee

Jüri Nikolajev (50) tunnistab,
et saadete sünnipäevad on suh-
teliselt töised japealegi pole ta
üldse eriline sünnipäevade tä-
histaja.

Rohkem Narvat
"Kui Stepanov poleks Face-

booki kirjutanud, et "Rahvale
tähtis" sai aastaseks, oleksin
unustanud, et selline tähtpäev
on. Pole ju midagi erilist, ras-
ke on välja võludaerilist pidu-
päevatunnet," tunnistab Jüri.

Jüri parandab, et saade on
rohkem Narva-, mitte kogu
Ida-Viru keskne, sest saate te-
gijad onkõik Narvast. "See on
meie endi probleem, et tunne-
me paremini just Narva-te-
maatikat. Samas − eks maa-
konnas olegi suurim võima-
lik vaatajaskond just Narvas."
Ja lisab, et saatekülalisedki on
rohkem Narvast − siiski mõ-
ned satuvad saatesse ka mu-
jalt.

Küsimuse peale, kas mee-
nuvad naljakad seigad saate
ajaloost, ütleb Jüri, et kogu
saade on lõbus ja seda just et-
tevalmistusekäigus, sest saate
personal − operaatorid, jumes-
tajad jt − on noored inimesed
ning sestap on enne saadetkil-
kamist palju.

Jüriräägib, kuidas saate eel
ja ajal võib imelikke asju juh-
tuda. Kord oli saade sõjatee-
maline − seoses kuulsa küsi-
musega "Is Narva next?" − ja
saate režissöör hakkas stuudio
suure valge lauapeale marke-
riga joonistama piirkonna po-
liitilist kaarti koos kommen-
taaridega. Ta oletas, et sirgel-
dus tuleb pärast kenasti maha.
Pool tundi enne saadet aga sel-
gus, et ei tule. Vaid mingi ime-
vahend jumestaja kotist aitas
oletusliku sõjatandri kujutise
laualt maha nühkida.

Eetri ajal ehmatas kord
Andrei Pirov Sillamäe sada-
mast, murdes kolm saatejuh-
ti suisa maha: tegi suu lahti ja
enam kinni ei pannudki − ehk-
ki saatejuhid andsid korduvalt
märku, et teised stuudios võik-

sid saada võimaluse sõna sek-
ka öelda. "Pärast saadet pal-
jud ütlesid: vaat kus Pirov tei-
le ära tegi!" muigab Jüri.
Suures plaanis meheriist

Saatejuht meenutab ka üht
kummalist videoapsakat, tä-
nu millele ilmus teleekraanile
suures plaanis... meheriist! Ni-
melt näidatakse saate vahele
erisuguseid tänavaintervjuu-
sid ja klippe ning ühes kohas
paljastus suures plaanis Ge-
rassimovi kultuurimaja sein,
milleleoli selline kelmikas asi
soditud.

"Saate režissöör hakkas kõr-
va karjuma − meil on klapp
kõrvas −, et "mehed, meil on
riist eetris!". Ilmselt ta seda
kujutist kaadris varem ei mär-
ganud," räägib Jüri. Saatejuht
meenutab ka, et ühes saates
kõlas vene mat, aga ilmselt oli
tegu ühe saatekülalise teadli-
ku irriteerimisega otse-eetris,
sest see oli − Jüri sõnul − "eru-
tav ja ergutav".

Hiljuti juhtus, et kutsutud
saatekülaline jäi haigeks ja
talle oli vaja imelühikese aja
jooksul asendaja leida. Otse-
saate võlud!

Põhjarannik väidab Jürile,
et sageli on saate eeltutvustus
palju provokatiivsem ja seksi-
kam kui saade ise. "Need eel-
tekstid kirjutan mina ja võib-
olla on mu ootused saatele vei-
di suuremad kui reaalsus. Sa-
geli juhtub, et me ei suuda väl-
ja pigistada seda, mida oleks
tahtnud. Mulle telekogemus ei
istu nii hästi kui raadio oma.
Vahel tundub, et ei suuda hoo-
mata kogu värki: saatekäiku,
kaamerat, külalisi, midagi veel− olen liiga palju olnud raadios
ja üleminek on raske. Ma ik-
ka põen seda. Aga arengu asi− mõtleme selle peale," räägib
Jüri.

Jüri kahetseb, et tal pole
teles sellist asja, nagu on raa-
dios enne saadet − tunnipik-
kust enesega olemise aega, mil
saab end koguda ja mediteeri-
da elik kõik detailid läbi mõel-
da. "Teles seda ei ole. Teles on
meeletu sagimine − proovid,
jumestused, hakatakse saa-

te reklaami filmima... Minule
siiani võõras stiihia."
Naine lisas särtsu

Subjektiivselt − mis on se-
nistest saadetest Jüri lemmik?
"Eelmisel hooajal, kui oli veel
formaat, kus on kolm saatejuh-
ti ja üks külaline, oli kolmas
saatejuht kohalik ajakirjanik
Svetlana Zaitseva. Ta on väga
emotsionaalne ja temaga läksi-
me saates sageli spontaanselt
tuliselt vaidlema. Muidu on ju
tegu "rääkivate peade" formaa-
diga, kus midagi ei juhtu − re-
žissöör peab selle visuaalselt
välja kandma −, aga siin tek-
kis äkki emotsioonipurse. Pä-
rast saadet nägin inimeste sil-
madest, et see oli äge. Vaat see
kogemus on meil saatest koos
Svetaga lahkunud," ütleb Jü-
ri.

Kui palju saab saatele vas-
tukaja? "Ise pole vastukaja ot-
sinud − pole seda tüüpi ini-
mene, kes käib ringi ja kü-
sib: "Kuidas oli? Kuidas läks?"
Kui töötasinraadios kaksküm-
mend aastat, ei tulnud keegi
ligi, aga pärast telesaadet on
hakanud inimesed minuga tä-
naval rääkima: "Mis teema on
järgmine?", "Kuidas teil lä-
heb?", "Mulle meeldib see!",
"Mulle ei meeldi too!", "Miks te
niimoodi teete?" Tänaval tuleb
vastu kodutu − ma tunnen Nar-
va kodutuid − ja ütleb: "Juhtu-
sin nägema teie saadet ja mul-
le meeldis."," räägib Jüri.

Ja lisab, et netikommentaa-
re ta ei loe, aga inimesi täna-
valt kuulab.

Sergei Stepanov meenutab,
et praegune saateformaat sün-

dis eelmise aasta lõpus ja see
on varasemate katsetuste tule-
mus − vahepeal oli isegi nii, et
oli kolm külalist ja üks saate-
juht − nagu öeldud. Saade kes-
tis tund ja selles (h)arutati ta-
valiselt kahte omavahelist su-
het mitteevivat teemat. Näi-
teks võis üks küsimus olla glo-
baalne ja teine kohalik.

Esimene saade toimus va-
hetult pärast mullu aset leid-
nud valitsuse dessanti Nar-
va ja see oli arusaadavalt üks
arutlusteema. Sama saate tei-
ne teema oli see, kas maakond
ise saab ikka oma teemade
(loe: probleemidega) hakka-
ma. Ja esimene saatekülaline
oligi maavanem Andres Noor-
mägi. Saatejuhtidele vist eriti
ei meeldinud tema suhteline
kidakeelsus.
Külaliste galerii

Uuest aastast on kasutusel
formaat, kus on kaks saatejuh-
ti jakaks külalist ning peatee-
masid on üks ja igal esmaspäe-
val kell 20.30 algav saade on
nüüd 43minutiline. Aadressil
http://etvpluss.err.ee/l/arute-
lu/narodu_vazhno näeb, kes on
seni olnud saatekülalised.

Sergeile, kes muidu on ilm-
selt maailmas enim tuntud
Eesti fotograaf − muidugi mit-
te tema ise pole tuntud, vaid
tema fotod −, sest tegu on Hii-
na uudisteagentuuri Xinhua
fotograafiga, on tegu esime-
se telekogemusega. Kui mit-
te arvestada üht Narva koha-
likku telejaama, mis tegutses
aastatuhande vahetusel kuskil
keldris. Ja mees on uue koge-

musega ilmselgelt rahul. Küll
pole läinud nii, nagu ta algu-
ses arvas, et saate tegemiseks
kulub päevakene − kulub ik-
ka viis päeva: ettevalmistu-
sed, planeerimine, saateküla-
liste läbikatsumine.

Lemmikuist saadete "Rah-
vale tähtis" seas toob Sergei
välja saate välispoliitikaspet-
sist Marko Mihkelsoniga, kus
arutati globaalseid väljakut-
seid. Aga kui jutt läks Nar-
va taksojuhtidele, tõstis Mar-
ko käed − pole ju tema teema.
Veel meeldis Sergeile saade,
kus arutati Narva spordielu
teemasid ning saatekülaline
oli Vladimir Butuzov, kes on
kohaliku volikogu kultuuri- ja
spordikomisjoni esimees.

Ja aasta jooksul on toimu-
nud suisa 34 saadet! Võib ise
arvutada, kui palju on selle aja
jooksul stuudiost külalisi läbi
käinud. Aga mõned, nagu Ya-
na Toom, kohalik volinik Ants
Kutti, riigikogu liige Deniss
Boroditš ja ajakirjanik Jevge-
nia Zelenskaja, on olnud ka nt
juba kahes saates.

Tuli, et jääda?
Kas ETV+ globaalsemalt on

siis vaja? Jüri ütleb, et oli ko-
gu aeg veendunud, et Eestis
peab olema venekeelne tele-
kanal, sest... venelased on "te-
lerahvas". "Kuu aega tagasi tai-
pasin, et telepilti on tulnud vä-
ga palju kohalikke vene tegi-
jaid, kes enne seda telesseku-
nagi ei pääsenud. Võib-olla oli
põhjuseks ebapiisav keeleos-
kus või eesti publikule vastu-
võetamatu background − na-

gu venekeelse hariduse eest
võitlejad. Tegelikult on nad
tele-eetrit väärt ja mida roh-
kem on nad avalikkuse ees, se-
da vähem on neil põhjust ku-
sagil ekstremismiga tegelda.
Nad on muutunudavaliku dis-
kussiooni osaks ja see on hea,"
arvab Jüri.

Samas tunnistab mees, et
Eestis pole liiga palju vene-
keelseid, kes on suutelised
adekvaatselt hästi teles − ja
elektroonilises meedias üld-
se − esinema. "See probleem
oli ette teada, et meil on vä-
he spiikreid, kes on võimeli-
sed saates esinema. Tuleb ha-
kata seda hulka kasvatama,"
leiab Jüri.

Kanali ETV+ juht Darja
Saar ütles Põhjarannikule, et
saade "Rahvale tähtis" on üks
ETV+ prioriteetidest ning se-
da eelkõige tänu sellele, et see
teeb nähtavaks Narva inime-
sed, küsimused ja teemad, mis
nendele olulised on.

"Saatesarja olulisem mo-
ment seisneb selles, et seda
teevad idavirulased ise, sh aja-
kirjanikud, inimesedkaamera
taga. Selles mõte ongi, et ko-
halike sündmuste analüüs ja
teadvustamine toimub koha-
like enda poolt. On palju saa-
teid, kus öeldakse, mis on Ida-
Virumaal valesti. Oluline on
anda platvorm ja abivahendid,
et Ida-Virumaaloleks endal te-
leplatvorm maailmapildi ku-
jundamiseks ning päevakaja-
liste sündmuste hindamiseks.
Siiamaani on saate "Rahvale
tähtis" toimetus sellega hästi
toime tulnud," ütles Darja.

"RAHVALE TÄHTIS"
Jaanuaris-veebruaris 2017

vaatas saate "Rahvale täh-
tis" esmaesitusi viie või roh-
kema järjestikuse minuti
jooksul keskmiselt 4000
vaatajat, kordust neljapäeviti
keskmiselt 3000 vaatajat
ning saate kordust reedel
keskmiselt 5000 vaatajat
saate kohta. 63% vaataja-
test on muu, mitte eesti ko-
duse keelega, 72% on
60aastased ja vanemad,
61% naised ning 88% ela-
vad väljaspool Tallinna ja
Harjumaad.

Veebis vaatas saatesarja
järele jaanuaris 800 ja veeb-
ruaris 600 unikaalset kasu-
tajat.

(Allikas: Emor) Kaadri taga: enne kui otsesaade käivitub, kontrollivad spetsid Altai Zeinalov ja Artemi Fomin,
kas kõik on ikka korras − mikrid paigas ja seitel sirge. Laua taga saate osalised Jüri Nikolajev,
Teet Korsten, Oleg Kultajev ja Sergei Stepanov. MATTI KÄMÄRÄ
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Haridus
VEERA SIBRIK: Kooli aura on minule siiani mõistatus

Näitleja, skulptor ja arst ühes isikus
Üks Ida-Virumaa nimekamaid koolidirekto-~

reid Veera Sibrik ütleb, et ei oota enda jumal-
damist ega kõigele kaasanoogutamist. See
oleks tema meelest lausa katastroof.

Sirle Sommer-Kalda
sirle@pohjarannik.ee

Kohtla-Järve Järve vene
gümnaasiumis puudusid alg-
klassid, Mäetaguse põhikoolis
pole gümnasiste. Kersti Võlu
koolituskeskuses, mida sa va-
hepeal juhtisid, polnud ei alg-
klasse ega gümnasiste. Milli-
ses õppeasutuses sa end kõige
kodusemalt tunned?

Gümnaasiumis oli minule
põnev see, et õpilased olid kui
partnerid. Noored oma ideede
ja fantaasialennuga, nad vaid-
levad sinuga, kategooriliselt.
Nagu puberteetidel ikka, on
ainult must ja valge. Sa pead
veenma, et elu ei ole must ja
valge, elu on kirju.

Meenub üks emotsionaalne
hetk Järve vene gümnaasiumi
20 aasta juubelilt. Üks meie lõ-
petaja − Diana Golubeva− tea-
tas kõigile kõva häälega, et on
väga tänulik direktorile selle
eest, mida ta palju aastaid ta-
gasi ütles ja mis tema elu tu-
gevalt mõjutas. Et kui ta tah-
tis kooli pooleli jätta, olin ma
veennud, et oodaku aasta lõ-
puni ja kui ta ka siis tahab ära
minna, mingu.

See vestlus mõjutas nii pal-
ju, et ta hakkas tegelema kõik-
võimaliku huvitegevusega,
näiteks kooliteatriga, ja nüüd
võib teda igal hommikul raa-
diost kuulata. Ise ma seda ju-
tuajamist ei mäletanud.

Meie elukutse on väga hu-
vitav ja omapärane, sest sa ei
näe tulemusi kohe. Õpetajana
oled sa nagu näitleja, aga kee-
gi ei aplodeeri. Sa oled nagu
skulptor, aga keegi ei näe sinu
tööd. Sa oled nagu arst, aga si-
nu patsiendid ei ütle sulle "ai-
täh".

Või kui ütlevad, siis palju
aastaid hiljem.

Jah. Siis saad aru, milline
vastutus on meie töös ja kui-
das üks lause võib teise inime-
se elu mõjutada.

Kõik küsivad, kas mul ei
ole Mäetagusel igav, aga üld-
se mitte. Ma ise ei oodanudki,
et mul on siin niivõrd huvi-
tav. Olen pidanud ümber har-
juma, sest mis on põhikool?
Kui sa tuled hommikul kooli,
siis 1. ja 2. klassi lapsed jook-
sevad sinu juurde ning kallis-
tavad sind. Nad on siirad ja
usaldavad, räägivad oma kas-
sidest ja koertest, sellest, mi-
da nad vaheajal tegid. Suur
inimene ju ei hakka rääkima,
et tead, mul on varsti sünni-
päev ja ma nii ootan seda.
Täiskasvanuna tahaks selle
ära unustada.

Nii et põhikoolist saab hoo-
pis teistsuguse emotsiooni?

Jah. 20 aastat töötasin suu-
remate inimestega. Ju siis mul
oli vaja õppida, kuidas suhel-
da esimese klassi lastega.

Täiskasvanute koolituskesku-
ses, kus sa ei saa töötada puh-
ta lehega, vaid igaüks on ise
tarkpea, on õpetamine omaet-
te kunst. Aga nüüd on jälle nii
põnev! Täiendan oma teadmi-
si, mõtlen ja loen. Oleks ainult
julgust mitte karta elus muu-
datusi teha.

Üks asi on kool nullist üles
ehitada, nagu sa tegid Järve
vene gümnaasiumiga. Teine
asi on siirduda toimivasse or-
ganismi, nagu on Mäetaguse
põhikool.

Kui saad alustad nullist, on
see saatuse kingitus. Sellest,
kuidas mul on vedanud, sain
aru juba siis, kui Järve vene
gümnaasiumis töötasin.

Kuidas selline võimalus üld-
se sülle kukkus?

Mäletan, et kui tulin Koht-
la-Järvele tööle, tegime hari-
dusosakonna initsiatiivil noor-
te õpetajate seltsi ja mina olin
selle esimees. Kõik me olime
noored, vabad ja vallalised,
entusiasmi täis. Ikka aruta-
sime, mis kellelegi oma koo-
lis ei meeldi ja mida ta teisi-
ti teeks.

Loomulikult rääkisime pool-
naljatamisi, et teeks sellise
kooli, kus oleksid kõik meie-
sugused targad õpetajad. Mis
siis, etkogemust ei olnud, aga
kui ülikoolist tuled, siis mõt-
led, et mida need vanad sellest
teavad, vot meie teame!

Selleks hetkeks, kui Jär-
ve vene gümnaasium sündis,
noorte õpetajate seltsi enam
ei olnud. Aga see mõte, kui-
das tahaks, et koolis ei oleks
hirmu ja oleks rohkem vaba-
dust, oli alles. Selleks ajaks
oli juba natukene kogemu-
si ka.

Kui direktori konkurss välja
kuulutati, ei töötanudma enam
õpetajana, vaid Virumaakeel-
tekeskuse metoodikuna. Ja sel
ajal olin üldse dekreetpuhku-
sel. Olin siis 35aastane.

Sa said noore direktorina
ilusa renoveeritud koolima-
ja ja võimaluse ise valida kol-
lektiivi, kellega koos uut kooli
luua. Kui palju õnnestus tege-
likult ellu viia neid ideid, mil-
lest sa noore õpetajana unis-
tasid?

Võib-olla kõige suurem saa-
vutus oli kõva meeskond, kes
oli suuteline hästi palju tege-
ma, pani paika süsteemi ja tra-
ditsioonid.Meeskonnas oli sel-
line töökus ja pühendumus, et
ei olnudki vaja eraldi vabade
päevade või muude hüvedega
motiveerida. Otsingud, kuidas
oma kooli tunnet tekitada, olid
väga põnevad.

Inimesena, kes on nii kaua
haridussüsteemis töötanud, ar-
van, etkoolidirektori roll pole
mittekäia tundides ja vaadata,
kuidas õpetajad töötavad, vaid
panna kokku tugev meeskond
ja usaldada. Ma ei pea silmas
sellist meeskonda, et inimesed
vaatavad sulle otsa ja ainult
noogutavad.

See siis polegi iga juhi unis-
tus?

Jumaldamine oleks katast-
roof. Kriitiline pilk ja otseko-
hesus on väga vajalikud, aga
mitte nii, etkõik on halb, vaid
konstruktiivselt, mis ei kõlba
ja kuidas seda muuta.

Kui midagi ei tule välja, esi-
tan alati endale küsimuse, mi-
da ma teen valesti. Sellest on
vähe, kui ütled, et sääraste
inimestega ei saagi tööd teha.
Pean küsima, kas asi on kaad-
ris, õppevahendites või kesk-
konnas ning mida on võimalik
ette võtta.

Ükskõik millise asutuse ju-
hile on väga oluline elutarkus,
oskus tehavahet, mida sa suu-
dad muuta ja millega sa pead
lihtsalt leppima. Mõnikord on
see vahe nii peenike ja nõuab
otsustamist, kas ma muudan
ja vastutan selle eest või jä-
tan nii, nagu on. Ja kui saad
aru, et ei saa seda muuta, pead
ka pettumusega hakkama saa-
ma.

Kas sul on õnnestunud veidi
rohkem kui aastaga võita Mäe-
taguse koolipere ja kogukon-
na usaldus?

Loomulikult pole see üldse
kerge. Olin enne seda ainult
üks kord Mäetagusel käinud −
spaas. Teadsin, et siin on kool
ja et Virve Osila elab Mäeta-
gusel, aga sellega minu tead-
mised piirdusid. Ma ei tund-
nud siinsetkogukonda.

Mõtlesin pikalt, kas proo-
vida või mitte[ta kandideeris
vallavõimude kutsel − toim.].
Maikuus on kooli sünnipäev
− täitub 180 aastat. Nii naiiv-
ne ma küll ei ole, et mitte aru
saada, mis seal taga on ja kui
suur võib olla kogukonna mõ-
ju.Kuidas kõik siin ei ole mit-
te luubi, vaid mikroskoobi all.
Lisaks sellele, et olen võõras,
tulen ka teisest kultuuriruu-
mist.

Ükski kollektiiv ei võta uut
juhti hurraaga vastu − see on
võimatu. Ka minusse suhtu-
ti väga ettevaatlikult. Ja ku-
na lühikese aja jooksul oli va-
hetunud mitu direktorit, pol-
nud kohanemine personalile
kerge. Arvan, et kriis on meil
ületatud jarahulolematust ma
enam ei taju.

Milline on suurim juhitar-
kus?

Mäletan, kui olime väike-
se grupi direktoritega pro-
jektipraktikal Inglismaal ja
arutlesime direktori rolli üle.
Kõik jõudsime selleni, et mõni-
kord räägid ja räägid, aga mit-
te midagi ei mõju. Kui sa tun-
ned, et sinu sõnu enam keegi
ei kuula, siis on vaja kutsuda
kas kolleeg või koolitajad, ke-
da sa usaldad ning kellega sul
on ühed ja samad põhimõtted.
Et keegi teine räägiks ja siis
kõik kuulavad.

On asju, mida on vaja hästi
läbi arutada, näiteks kevadel
uuendasime koos õpetajatega
õppekava ja tervet hulka muid
asju. Müts maha, sest töörüh-
mades osalemine oli õpetajate-
le tohutu koormus.

Aga vahel lähtun ka põhi-
mõttest, et kui sa tahad midagi
muuta, siis ära anna valikuvõi-

malust. Mõnikord peabki üt-
lema, et nüüd hakkab nii käi-
ma, meeldib see või ei meel-
di. See võib alguses olla väga
valulik, aga kui hakkab tööta-
ma, siis inimesed rahunevad
ja leiavad lõpuks, et kogu aeg
on nii olnud.

Millistel juhtudel sa pole
valikut andnud?

Näiteks turvalisuse küsi-
muses. Võib-olla linnakoolist
tulnuna oli mul paranoia −
seal on valvurid ja turvasüs-
teemid. Väikeses kohas, kus
kõik tunnevad kõiki, olid uk-
sed lahti. Aga ma tahtsin, et
oleks veel turvalisem, mille
tulemusena võtsime kasutu-
sele kiipkaardisüsteemi [ka-
sutusele võetud e-õpilaspilet
avab koolimaja välisukse, on
sõidukaardiks bussis ja söö-
gikaardiks − toim.]. Seda süs-
teemi saab nüüd ainult edasi
arendada.

Teine asi on õpetajate nõud-
miste ühtlustamine. Olen ko-
gu aeg mõelnud, et vaene laps,
kui tal on kümme õpetajat, iga-
ühel oma nõudmised ja etteku-
jutused. Õpetaja võib õpetada
nii, nagu ta tahab, metoodili-
selt on ta vaba, aga on asju, mi-
dapeame omavahel kokku lep-
pima. Et kui on esitlus, siis on
hindamisel ühesugused nõud-
mised. Peame olema paindli-
kud lapse kasuks.

Vähe sellest, et sul on õn-
nestunud juhtida eri koolitüü-
pe, ka koolide õppekeel on ol-
nud erinev. Kas eesti ja vene
kool on kaks eri maailma?

Pedagoogikas on reegel, et
ei tohi lapsi võrrelda. Kah-
juks me mõnikord rikume
seda reeglit, ütleme, et Mat-
ti on matemaatikas targem
kui Sirle. Võrdleme ka oma
isiklikke lapsi. Me deklaree-
rime individuaalset lähene-
mist, aga samalajal kogu aeg
võrdleme.

Me võrdlemeka koole ja pa-
neme neid ritta. Mõtlen, kas
see on õige... Iga kool on uni-
kaalne. Kui ei süvene, siis mui-
dugi võib öelda, et palju as-
ju on samasugused: kõikides
koolides on tunniplaan ja va-
heajad.

Olen aastate jooksul käi-
nud nii Aafrika kui ka Ingli-
se, Venemaa ja Taanikoolis −
kõik on olnud väga erinevad.
Iga kord mõtled, mis asi see
on, kui lähed külalisena koo-
li, kus pole mingisugust euro-
remonti, aga sa nahaga tun-
ned, et siin on nii mõnus. Võid
minna teise kooli, kus kõik on
steriilne, ja soovida, et saaks
siit ainult minema. Kooli au-
ra on minule siiamaani mõis-
tatus.

Kui tulevad välja PISA testi
tulemused, räägib meedia ta-
valiselt sellest, millised need
on matemaatikas või funkt-
sionaalses lugemises. Aga PI-
SA uurib ka teisi asju. Näiteks
seda, kuidas mõjutab tulemu-
si raamatute hulk. Kui lapsel
on kodus 28 või vähem raama-
tut, on ühesugused tulemused,
kui 200 ja rohkem, siis hoopis
paremad tulemused. Ema ha-

ridusest sõltub see, millised
on lapse matemaatikatulemu-
sed.

See on üks asi, mida kool ei
saa mõjutada. Me ei saa osta
lapse koju raamatuid juurde
ega anda emale kõrgemat ha-
ridust. Aga samal ajal oli PI-
SA järeldus: mida parem on
mikrokliima koolis, seda pa-
remad on tulemused kõikides
ainetes.

Nii et sellega peaks kool eri-
liselt vaeva nägema?

Kindlasti. See, kuidas õpe-
taja metoodiliselt õpetab, on
väga oluline, aga kui koolis on
närviline õhkkond, kui lasteva-
nemad ei usalda kooli, direk-
torit ega õpetajaid, kogu aeg
kahtlustavad, etkeegi teeb lii-
ga, ning pidevalt käib sõda,
siis ei tule sellest mitte mida-
gi head. Tulemusi ka ei tule.
See on väga huvitav.

Kui rääkida eesti ja vene
koolist, siis mikrokliima ei
sõltu õppekeelest, vaid sellest,
milline on meeskond ja koos-
töö osapoolte vahel. Muidugi
on mingid erinevused väär-
tustes. See on väga delikaatne
teema. Mis on vene kooli jaoks
püha, on 9. mai. See geneetili-
ne mälu vene koolis on väga
suur. Kas see meeldib meile
või mitte, aga see lihtsalt on
nii. Me ei tohi teineteist kriti-
seerida, rääkida, et see on va-
le. Peaks olema tarkust selle-
ga leppida.

Aga 9. mai tähistamine ei
saa kuidagi olla põhjuseks,
miks PISA testi tulemused on
vene põhikoolis, kus õpitak-
se veel emakeeles, aasta jagu
eesti kooli omadest maas.

Uurisin väga põhjalikult
PISA tulemusi, miks need on
nii head näiteks Singapuris ja
Soomes ning miks ei ole liid-
rite seas Ameerika või Saksa-
maa koolid. Minu isiklik arva-
mus on, et need riigid, kus on
head tulemused, panustavad
väga palju õpetajate täiendus-
õppesse. Kui palju teeb näi-
teks Soome, et õpetajate kom-
petentsi pidevalt tõsta. Milli-
ne jõud on pandud sellesse, et
hoida õpetajaid pidevalt heal
tasemel.

Eesti on samuti tipus. Kas
meil siis nii palju täienduskoo-
litust ei tähtsustata?

Eesti kindlasti panustab
täiendusõppesse − kõik need
tasuta koolitused, mida paku-
vad Tallinna ja Tartu ülikool
või Innove. Mõned on nii po-
pulaarsed, et südaööl algab re-
gistreerimine ja õpetajad vaa-
tavad, et maha ei magaks.

Samal ajal on mul jäänud
mulje, et eesti õppekeelega
koolide jaoks on suur valik,
aga me kõik teame, et vene
koolides on õpetajaid, kes nii
hästi eesti keelt ei valda. Ar-
van, et tänapäevast täiendus-
õpet peaks pakkuma ka vene
keeles.

See oli just see põld, mida
sa Kersti Võlu koolituskesku-
ses kündsid.

Jah, tegin venekeelseidkoo-

litusi, näiteks teemal, mida tä-
hendab riiklik õppekava vene
keele või geograafiaõpetajate-
le, millised on muudatused. Te-
gelesin väga palju teemadega,
mis on õpilaskeskne õpe jaku-
jundav hindamine. Jakas kõik
on suutnud aru saada, millise
vabaduse on riik õpetajatele
andnud. Kui varem pidid kõik
teemadpunkt punkti haaval lä-
bi võtma − kontroll oli nii julm
−, siis praegu öeldakse, et si-
na õpetajana valid, milline on
sisu, aga vastutus on ka sinul.
Soomes töötab see väga hästi.

Võib-olla ma eksin, aga mul-
le tundub, et vene koolide õpe-
tajatele täiendusõpet ikkagi ei
jätku.

Ei, sa ei eksi. Samale järel-
dusele jõudis ka haridus- ja
teadusministeeriumivälishin-
damisosakonna nõunik Maie
Kitsing, kui palusin tal kom-
menteerida, miks Ida-Viru põ-
hikoolide õpilased saavad Ees-
tis eluks kõige nõrgema ette-
valmistuse. Tema sõnul on ve-
ne õppekeelega koolides kasu-
tusel traditsioonilised ja ees-
ti õppekeelega koolides uue-
mad õpetamismeetodid, mis
õpilasi rohkem kaasavad. Aga
kus kogenud õpetajad projek-
titööd jaaktiivõpet mujal har-
jutavad kui mitte täienduskoo-
litusel? Täiskasvanute kooli-
tus pole küll praegu sinu põhi-
töö, aga päris eemale pole sa
ka suutnud jääda.

Jah, kunagi õppisin andra-
googikat ja hiljuti taotlesin
kuuendat taset [kõige kõrgem
on kaheksas − toim.]. Selleks
pidi ikka väga palju pinguta-
ma.

Praegu pühendun küll Mäe-
taguse põhikoolile, aga mida
ma veel täiskasvanutele teen,
on totaalne etteütlus, mis toi-
mub 8. aprillil.

Teisipäeval oli emakeele-
päeva etteütlus, mida kirjutas
ligi 6000 inimest. Kui palju on
Eestis osalejaid venekeelsel
totaalsel etteütlusel?

Eelmisel aastal oliTallinnas
rekord − 2500 inimest. Jõhvis
oli kirjutajaid 132. Aasta va-
rem, kui see toimus meil esi-
mest korda, 64.

Korraldusmeeskonnas on
mitu inimest: kes organisee-
rib, kes teebreklaami, kes vas-
tutab infotehnoloogia poole
eest, sest etteütlusega kaasne-
vadregistreerimine, tööde pa-
randamine, tulemused, tunnis-
tused... See on terve protsess,
mida ei tee ühe päevaga.

Totaalne etteütlus on sün-
dinud Novosibirski ülikoolis
15 aastat tagasi ja levinud üle
maailma. Tingimused on igal
pool ühtemoodi: see on täiesti
poliitikavaba, selle korralda-
mise eest tasu ei saa ning kir-
jutamine on vabatahtlik. Mo-
toks on, et õigesti kirjutamine
on moodne.

Poes tulevad juba tuttavad
ligi jaküsivad, millal saab jäl-
le etteütlust kirjutada. Osale-
jaid on olnud igasuguses va-
nuses, kõige noorem on olnud
13 jakõige soliidsemas eas ini-
mene 90. On töötavad inime-
sed ja töötud, õpilased japen-
sionärid. Keegi isegi eiküsi ni-
me, võid võtta pseudonüümi.
Sa teed seda ainult enda pä-
rast. Ja see atmosfäär on vä-
ga vahva − inimesed tulevad
etteütluselenagu peole.

Jakuigi motoks on, et õiges-
ti kirjutamine on moodne, kir-
jutatakse etteütlus vanamood-
salt paberile.

Jah. Seekord teeme seda
Jõhvi vene põhikooli aulas.

Kui juba jutt paberile tüü-
ris, siis 2012. aastal unista-
sid sa Põhjaranniku veergu-
del koolist, kus õpetajale on
iga hetk kättesaadavad kant-
seleitarbed, rääkimata salv-
rättidest ja tualettpaberist...
Vihje kroonilisele rahapuu-
dusele annab mõningast ai-
mu, miks sa Järve vene güm-
naasiumist ootamatult 18 aas-
ta järel lahkusid, ehkki sa pole
tahtnud seda kunagi avalikult
kommenteerida. Aga nüüd
oled jõuka valla kooli eesot-
sas ega pea vist millestki puu-
dust tundma...

Jah, kõik elementaarsed as-
jad on tagatud ja ma ei pea sel-
lest kogu aeg mõtlema. Koo-
lis ei saa olla pisiasju. Tegime
nüüd kooli laualipu ja teist-
moodi fuajee: panime seinale
kooli ja Eesti Vabariigi hüm-
ni ning koolivapi. Need on väi-
kesed asjad, miskoolikultuuri
kujundavad. Iga päev on hom-
mikust õhtuni saadaval juur-

viljad ja puuviljad, nii õpetaja-
tele kui ka õpilastele [intervjuu
ajal nosime viilutatudporgan-
deid − toim.]. Mulle nii meel-
dib see.

Maailm ei ole täiuslik ja ala-
ti tahaks midagi enamat, aga
kõik need võimalused, mis
on Mäetaguse koolis, on vä-
ga kõrgel tasemel. Nii spor-
diks, kunstiks kui ka näiteks
tööõpetuse tundide läbiviimi-
seks. Meie kooli käivad vaa-
tamas külalised eri maakon-
dadest. No kui meil veelei ole
paradiis, siis oleme sellele vä-
ga lähedal.

Ja kui õpetajad on õnneli-
kud, on seda ka õpilased?

Hiljuti lugesin ühte kir-
jandit teemal "Milline peab
olema ideaalne õpilane", kus
kolmanda klassi laps kirjutas,
et ideaalne õpilane peab ole-
ma õnnelik. Tähtis on, et me
ei tee teda õnnetuks... Nõud-
mised ja ühiskonna ootused
koolile on nii suured. Ühelt
poolt on standardid − taseme-
tööd, riigieksamid −, teiselt
poolt rõhutatakse individuaal-
set lähenemist. Milline meis-
ter peab olema, et seda kõi-
ke suuta!

CV
* Lõpetanud Jõhvi 6. keskkooli ning Tallinna pedagoogilise instituudi

vene keele ja kirjanduse eriala koos pedagoogika lisaerialaga. Hiljem
omandanud täiskasvanute koolitaja − andragoogi kvalifikatsiooni.
Osalenud kümnetes täienduskoolitustes, näiteks "Koolijuhtide põhi
koolitus", "Õpetaja efektiivne suhtlemine", "Uurimistöö alused" ja
"Meeskonnatöö muutuvas keskkonnas".

* Töötanud Kohtla-Järve 1. keskkooli vene keele ja kirjanduse
õpetajana, Ida-Virumaa keeltekeskuse metoodikuna, Kohtla-Järve
Järve vene gümnaasiumi direktorina, koolitajana ja Kersti Võlu
koolituskeskuse tegevjuhina. Eelmisest aastast juhib Mäetaguse
põhikooli.

* On valitud aasta õpetajaks ja saanud parima õppeasutuse juhi
auhinna.

"Me võrdleme koole ja paneme neid ritta. Mõtlen, kas see on õige... Iga kool on unikaalne," usub kauaaegne Järve vene gümnaasiumi direktor Veera Sibrik, kes
juhib praegu Mäetaguse põhikooli. MATTI KÄMÄRÄ
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Tulevane töökoht kodu lähedal
Sisekaitseakadeemia tudeng, Ida-Virumaalt pärit Pavel Ivanov räägib,
millest ta tulevase elukutse valikul lähtus.
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SISEKAITSEAKADEEMIA

Mis tõi sind Sisekaitseakadeemiasse?
Erinevalt paljudest minu kursusekaaslastest ei olnud mul lähedasi või tuttavaid, kes oleks kunagi
selles akadeemias õppinud või politsei- ja piirivalveametis töötanud, seepärast tulin ma siia omal
soovil, lähtudes isiklikust huvist. Mulle tundus, et mul on vaja proovida midagi uut, leida endale
tegevusala, mis ühendaks endas mitmekülgsuse ja aktiivsuse - nii füüsilise kui ka vaimse.
Piirivalvuriks läksin õppima sellepärast, et selle töö spetsiifika pakub suurt huvi. Ja osaliselt muidugi
ka sellepärast, et olen sündinud ning kasvanud piirilinnas Narvas.
Millealusel valisid edasi õppimiseks kooli ja eriala?
Kuna kohe pärast gümnaasiumi lõppu läksin õppima Tartu ülikooli, oli mul piisavalt aega mõelda,
millega ma elus tegelda tahan. Pärast seda kui olin end proovinud teaduse vallas, sai selgeks, et
mulle sobib veidi teistsugune töö - selline, milles saab aktiivselt osaledajakuson kohe ka tulemusi
näha. Ma tahtsin olla vahetult sündmuste keskel ja senisest aktiivsem. Ning sellist võimalust
pakkus mulle politsei- ja piirivalvekolledž.
Midakooliltootasid?Midapelgasid?
Koolilt ootasin eelkõige kõrget õpetamiskvaliteeti ja võimalust spordiga tegelda. Ning minu ootused
õigustasid end: õppetöö toimub tõepoolest kõrgel tasemel ja pidev füüsiline koormus aitab end
vormis hoida. Võistlustest huvitatuteleaga korraldatakse pidevalt treeninguid.
Kõige rohkem kartsin vist eesti keelt. Mae! olnud kindel, kas minu keeleoskusest piisab seadustega
töötamiseks. Nagu selgus, tuli eesti keeles suhtlemise vilumus väga kiiresti ning isegi õpingute
alguses oli kõik üsna arusaadav. Õpetajad tulevad meile alati vastu ning võimalust mööda
selgitavad mõningaid asju ka vene keeles.
Millise mulje jättispraktika?
Esialgu olen jõudnud vaid käia Lõuna prefektuuris tutvumispraktikal, mis kestis umbes nädala.
Sellest hoolimata sain praktika käigus jälgida piirivalvurite tööd n-ö seestpoolt ning ka ise proovida
mitmesuguseid ülesandeid täita. Koidula piiripunktis kontrollisime riiki saabuvate isikute
dokumente ning samuti riigist lahkuvate isikute dokumente ja sõidukeid. Kordonites, kus
valvatakse maapiiri, käisime jalgsi patrullimas, samuti patrullisime autodega ning jälgisime
kaameraid ja radareid. Töögraafik on koostatud nõnda, et piirivalvurid vahetavad tegevusliiki
umbes iga kahe tunni tagant, etvältidarutiini tekkimist. Minu meelest on see väga hea süsteem ning
praktikast jäid mulle vaid positiivsed muljed.
Milline on teie kursus?
Meie kursusele on kogunenud inimesi peaaegu igast Eestimaa nurgast ning see teeb suhtlemise
väga huvitavaks. Üsna palju inimesi on Ida-Virumaalt, koos nendega saab kodus käia ja ka
väljaspool kooli kohtuda. Üldse on meie kursus väga tore, kõik suhtlevad üksteisega sõbralikult
ning isegi keel ei ole sageli takistus.

Meie grupis on vaid paar tütarlast ning seepärast suhtume neisse erilise austusega ja hoiame neid
väga.
Mida tahad teha pärast Sisekaitseakadeemia lõpetamist?
Pärast akadeemia lõpetamist kavatsen minna tööle Ida-Virumaale, kuna siis võin viita tööst vaba
aega kodu lähedal. Rõõmu teeb see, et soovi korral võib alati teenistuskohta vahetada, kui kohti on.
Sel moel saab oma tööd mitmekesistada ning vältidaseda, et töö ükskord ära tüütab.
Võimalik, et tulevikus jätkan õpinguid ning omandan rakenduskõrghariduse. Ei välista ka
magistrantuuri minekut. Haridus võimaldab karjääriredelil edasi liikuda ja edu saavutada.

$
1..

Pavel Ivanov (vasakul teine) koos kursusekaaslastega.

VALI PÜSIV TÄISSTIPENDIUM JA ÕPI KOOS PARIMATEGA
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Õpilasesindused kasvatavad muskleid
Neljapäeval Kohtla-Järve Järve gümnaa-~

siumis toimunud õpilasesinduste regionaal-
koolitusel harjutati muu hulgas seda, kui-
das sponsoritelt edukalt raha küsida.

Sirle Sommer-Kalda
sirle@pohjarannik.ee

Eesti õpilasesinduste liidu ak-
tivist Lilian Karro rääkis Ida-
Viru noortele sellest, kuidas
leida suuremate ürituste kor-
raldamiseks partnereid, mil
moel küsida raha ning kuidas
tegutseda edasi jaatava või ei-
tava vastuse korral.
Küsija kuldreegel

Kohtla-Järve Järve güm-
naasiumi õpilasesinduse ase-
president, 9. klassi õpilane
German Skuja lähtub spon-
sorite otsimisel kuldreeglist:
sa pead olema kõigeks val-
mis, sest ei tea, kes on teisel
pool telefoni, ja ei tohi vas-
tust kunagi isiklikult võtta.
"Kui saad eitava vastuse, sest
ettevõte toetab näiteks tei-
si valdkondi, siis see pole si-
nu süü."

German on pidanud ka ise
sponsoreid ära rääkima.

"Praegu juhtub seda tihti,
sest olen Eesti õpilasesindus-
te liidu kevadise üldkoosole-
ku korraldusmeeskonnas. Üld-
koosolek on liidu kõige täht-
sam otsustusorgan ja igast
liikmeskoolist on seal üks esin-
daja − liit koondab üle 90 000
õpilase."

German on osa meeskon-
nast, kes peab vastutama

transpordi, toitlustuse, töötu-
bade jms eest.

"Alates jaanuarist on olnud
väga tihe aeg, kus olen pida-
nud palju helistama, suhtle-
ma partnerite ja ettevõtjatega.
Vahel võib juhtuda, et vanem
inimene ei pea sind autoritee-
diks, ja võivad tulla haigutu-
sed või vastus, et ma praegu
ei jaksa sellega tegelda. Aga
ka "ei" jääb tavaliselt viisakuse
piiridesse. Üldiselt suhtutakse
atiivsetesse noortesse positiiv-
selt − ettevõtjatel on hea meel,
et noored tegutsevad ja julge-
vad abi küsida."

Ürituste korraldamise-
ga puutub German kokku ka
koolis − umbes pooled kooli-
elu huvitavamaks muutvad
ettevõtmised on õpilasesindu-
se vedada. Näiteks korraldab
kool viiendataastat "Moedem-
mi" ehk moedemonstratsioo-
ni, kus oma kollektsioonidega
tulevad välja ka teisedkoolid.
"Õpilasesindusele on hea part-
ner huvijuht Vaili (Vaili Viir-
laid − toim.), kes on alati ko-
hal ja lükkab sinna, kuhu va-
ja,"kiitis German.
Sõna sekka

Ürituste läbiviimise kõr-
val räägib õpilasesindus kaa-
sa koolielu küsimustes.

"Järve gümnaasiumis on mi-
tu näidet muutuste kohta, mis

ei ole võib-olla väga silmator-
kavad, aga teevad elu muga-
vamaks. Näiteks oleme palju
tegelnud sellega, et oleks se-
nisest rohkem mõnusaid istu-
misnurki − lisaks pinkidele ja
diivanitele on tekkinud kott-
toolid ning padjad. Meie ette-
panekul on tehtud ümberkor-
raldusi ka koolisööklas, et toi-
du-joogi võtmine oleks suju-
vam," loetles German.

Õpilasesinduse arvamus lu-
ges ka siis, kui kool muutis va-
heaegade süsteemi, kehtesta-
des kevadperioodil ühe lisa-
koolivaheaja. Kui hiljem vii-
di õpilaste seas läbi küsitlus,

mis aasta jooksul kõige roh-
kem meeldis, pääses vaheae-
gade muutus esikolmikusse.

Õpilasesindusse sattus Ger-
man eelmisel aastal omal al-
gatusel.

"Väikesed sammud viivad
selleni, millest sa unistad: alus-
tasin aktivistina, praegu olen
asepresident, läbi õpilasesin-
duse sain liidu üldkoosoleku-
le, nüüd kandideerisin üldkoos-
oleku korraldusmeeskonda.
Aga et neid väikeseid samme
teha, pead ise aru saama, kus
sa pead natukene pidurdama,
et pühendada rohkem aega lä-
hedastele ja õppimisele."

Samas aitab paljude asja-
dega tegelemine suurendada
pingetaluvust, usub ta. "Kui sa
teedkõike hästi palju ja üritad
igale poole jõuda, siis sa har-
jud sellega ja saad väiksema-
te asjadega väga lihtsalt hak-
kama. Kõige parem motivat-
sioon on tunne: jah, ma tegin
selle ära, sain hakkama ja võin
edasi minna."

Germani arvates tasub õpi-
lasesinduses kaasa lüüa juhul,
kui on soov teha vabatahtlikku
tööd ja arendada ennast. Sama
meelt on LilianKarro, Kadrio-
ru saksa gümnaasiumi abitu-
rient.

"Meiekoolis pole õpilasesin-
duskuigi tugev. Pigem ollakse
keskendunud ürituste korral-
damisele, mittekoolielu mõju-
tamisele," rääkis Karro, kes on
kooli õpilasesindusest praegu-
seks taandunud.

Tema hinnangul sõltub õpi-
lasesinduse tugevus õpilas-
test, kes sinna pannakse. "Mõ-
ned liikmed valitakse selle jär-
gi, kes on sõber võikes on äge-
dam. Seda ei tohiks kindlasti
teha, sest kui sinna saab inime-
ne, kes on koolist väljakukku-
mise äärel, ei suhtu juhtkond
õpilasesindusse tõsiselt," mär-
kis ta.

Kohtla-Järve Järve gümnaasiumiõpilasaktivisti German
Skuja sõnul onkoolis õnnestunud sisse viia mitu muutust,
mis ei ole võib-olla vägasilmatorkavad, aga teevad elu
mugavamaks. Kohtla-Järvel toimunud regionaalkoolitusel on parasjagu käimas inimõigusteteemaline simulatsioon,kuslaudkonnad esindavaderierakondi jakodanikuühendusi, teemaksküsimus,kas ehitadalinna mošee võimitte. Pärast seda,kuikõik laudkonnad onomapoolt- javastuargumendid

ette
kandnud, sünnib otsus: ehitada, aga linnast välja. 2 x MATTIKÄMÄRÄ
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EHITUS

MÜÜK
Soodsate hindadega sae-ja höö-
velmaterjal. Tel 5665 29652.

LOOMAD

KADUS vanem must kass (roheli-
sed silmad, kartlik). Võib olla Purul või
Iidlas. Tel 5191 4688, 335 5676.

KOOLITUS

Automis B-, C-, D-ja CE-kategoo-
ria kursused, sõitjateveo-ja veo-
autojuhi ametikoolitus. Lõppast-
mekoolitus. Kohtla-Järve, Tuusla-
ri 13, tel 337 3065, 504 1902.

OST

OÜ Estest PR OSTAB metsa-ja
põllumaad. Tel 504 5215, 514
5215, info@est-land.ee.

TEATED

Komisjonikauplus HEA
võtab elanikelt müüki

kõiki kodu-ja aiakaupu,
antiikseid esemeid.
Jõhvi Kaubakeskus

(Keskväljak 6, nullkorrus)
Tel 337 1488.

TÖÖ

PAKUN TÖÖD

Savala Masinaühistu pakub tööd
traktoristile. Tel 5649 2580.

Savala Masinaühistu pakub tööd
tootmisjuhile-mehaanikule, töö-
koht Edisel. Tel 5698 9843.

MÜÜK

Lõhutud küttepuud: valge lepp 28
€/rm, must lepp 30 €/rm, kask 35 €/

rm. Pikkus soovi järgi. Vedu alates
5 rm tasuta. Kuulutus ei aegu! Tel
5393 1101.

3 m pikkused küttepuud. Tel 506
0777.

Küttepuude müük. Müüa saetud
ja lõhutud valge lepp 28 €/m³, must
lepp 30 €/m³, kask 35 €/m³. Koha-
levedu on tasuta alates 5 m³. Mõõ-
dud tellija soovil. Puud on korrekt-
selt koormasse laotud. Pakkumine
on pikaajaline. Tel 5360 7487.

MÜÜA KÜTTEPUID. Tel 522
5974.

KÜTTEPUUD (saetud, lõhutud) ja
EHITUSLIK SAEMATERJAL. Tel
552 5322.

Lõhutud küttepuud (kask, lepp).
Mõõdud tellija soovil. Kohaletoomi-
ne tasuta. Tel 5661 8913.

Lõhutud küttepuud (koormasse
laotud, 5-15 m³, segapuu, kask,
metsakuiv). Tel 5332 2774. www.
anderson.ee.

Kuivad kamina-ja küttepuud (40
lvõrkudes). Kohaletoomine tasuta.
Tel 5370 7634.

Soodsa hinnaga SEALIHA. Vaja-
duse korral tükeldamine. Info tel
5354 3002, 505 9151.

Alati müügil vähekasutatud külmi-
kud, sügavkülmikud, elektriplii-
did, pesu-ja nõudepesumasinad.
Garantii. Kohtla-Järve, Kauba 33.
Tel 502 4399.

Tapamaja müüb emise lihakeha-
sid kohaletoomisega. Info tel 5351
7414.

LÕHUTUD küttepuud. Osta vähe-
malt 10 r.m, osaled 10 r.m kütte-
puude loosimises! KAMINAPUU
(võrk). Tel 508 7430.

Küttepuud (lepp, kask). Ehituslik
saematerjal. Kohaletoomine. Tel
5663 1360, www.lepalind.ee.

Suitsuvorsti jamaasinki väikehul-
gi, kohaletoomisega. Info tel 5196
2628 või 5351 7414.

Müüa lõhutud küttepuud tellija
mõõdus: lepp 28 €/m³, kask 35 €/

m³. Kohaletoomine tasuta. Tel 554
7735, 5836 5868.

Metsakuiv KÜTTEPUU (saetud,
lõhutud; kask, must lepp, segapuu)
kohaletoomisega. Saematerjal. Tel
522 3746, www.traiks.ee.

KINNISVARA

MÜÜK

Maatükk (1821 m²) Toila keskel
elumaja ehituseks. Katastritunnus
80206:001:0132. Tel 515 4622.

Maja koos kõrvalhoonete ja maaga
(2036 m²) Sompas. Tel 5456 5464,
5367 1001.

2korruseline remonti vajav maja
(85 m², 4 tuba, maad 962 m², 40
000 eurot) Toilas. Tel 528 0071.

Aiamaa (maja saunaga, 4 kasvu-
hoonet) OÜs Kevadaeg. Hind kok-
kuleppel. Tel 5660 9300.

2toaline korter (48,6 m², 4. korrus)
Jõhvis Kaare 21. Tel 5333 2601,
5596 6625.

TEENUS

KAARDID
ENNUSTAVAD.
Tel 900 1727,

24 h. Hind 1,09€/min.
Ennustuste tellimine ka meilile!

www.ennustus.ee

Buss (8, 17, 30, 50 kohta).
Firma Ango.

Tel 551 5843.

FIRELLI HALJASTUS PAKUB ko-
jameheteenust, muru niitmist,
lehtede riisumist, sise-ja väliko-
ristust, lumekoristust, puude lõi-
kust, lipu heiskamist, heki püga-
mist ning haljasalade hooldust ja
korrashoidu. www.firelli.ee, tel
5622 4797.

Firma veab ära fekaale ja heitvett,
puhastab kanalisatsioone ja vih-
mavee äravoolusüsteeme. Tel
509 6205, 5662 4716.

Ohtlike puude langetamine.
Tel 505 4983.
www.ohtlik.ee.

MÖÖBLI ERITELLIMUSED klien-
di mõõtude järgi ja VALMIS-
MÖÖBLI MÜÜK. Järveküla tee 9,
Kohtla-Järve. Tel 332 4043, 5302
4433.

KINNISVARA

MÜÜK

Avaldame sügavat kaastunnet
Snežanna Šahbazovale kalli

poja
surma puhul.

Töökaaslased Farmi
Piimatööstusest

Südamlik kaastunne Vandale
kalli tütre jaAndrile õe

Marge SUVISTE
kaotuse puhul.

Perekond Toomjärv
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25 aastat
ehituskogemust

Peatöövõtt
Projektijuhtimine
Üldehitus
Restaureerimine

Moodulkorsten
igale
kütteseadmele !

1554
51991554

~~~~~~~~~~~~~~~~~~

~~~~~~ ~~~~ ~~~~~~

Kermik OÜ OSTAB
metsakinnistuid ja
põllumaad
kasvava metsa raie-
õigust

504 4590
kermik@kermik.ee

www.kermik.ee

LAHENDA
UUT MINIRISTIKUT!

Ristsõna
lahenduslause Lahendaja

nimi

Vanus Kontakttelefon

24.
märtsil
toimuval
loosimisel
lähevad

arvesseainult
Põhjarannikust

väljalõigatud
kupongidel

saadetud
vastused

Kuponge
võib
tuua
tööpäeviti
toimetusse
või
saata

postiga
aadressil
Jõhvi,

Rakvere
8,

märgusõna
"Ristsõna".

11.
märtsil

Põhjarannikus
ilmunud

suureristsõna
õige
lahendus
oli:

1
PÄEV

NAISTE
JAOKS.

L"

Loosi
tahtel
saab

auhinna
Valentina

Pešina
Sillamäelt

Toimetus
võtab
võitjaga
ühendust.
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PÕHIHARIDUSE BAASIL:
• IT-süsteemide nooremspetsialist 3 a
• Mootorsõiduki tehnik 3 a
• Kokk 3 a
• Automaaler 3 a
•Aütoplekksepp-komplekteerija 3 a
•Veoautojuht 3 a
• Kivi- ja betoonkonstruktsioonide ehitus 3 a
• Kivi- ja betoonkonstruktsioonide ehitus

(lihtsustatud õppekava) 3 a
• Ehitusviimistlus 3 a
• Ehitusviimistlus (lihtsustatud õppekava) 3 a
• Palkmajaehitaja 1 a (põhiharidus või 22+ a)
•Keevitaja 3 a
• Keevitaja (osakutse „poolautomaatkeevitaja“) 1 a
• Mööblirestauraator (paindlik õppetöö korraldus) 2 a
• Hoone tehnosüsteemide ehitus 3 a
• Puitkonstruktsioonide ehitus 3 a
• Sisetööde elektrik 3 a
• Pehme mööbli valmistaja (/osaoskused)

3 k 1 a (töökohapõhine õpe)
• Plaatija 6 k (põhiharidus või 22+ a)
• Pottsepp-sell 6 k (põhiharidus või 22+ a)
• Sisetööde elektrik 1,5 a, tase 3 (töökohapõhine õpe)
• Korstnapühkija 6 k (töökohapõhine õpe)
• Kelner 6 k (18 a ja vanemad, sessioonõpe)
• IT tugiisik 1 a (18 a ja vanemad, sessioonõpe)

KESKHARIDUSE BAASIL:
SESSIOONÕPPES
• Aütoplekksepp-komplekteerija 2 a
• Noorem tarkvaraarendaja 2 a
• IT-süsteemide nooremspetsialist 2 a
• Puitehitiste restauraator 1 a, tase 5, jätkuõpe
• Kiviehitiste restauraator 1 a, tase 5, jätkuõpe
• Hoone tehnosüsteemide ehitus 2 a
• Mootorsõiduki diagnostik 1 a, jätkuõpe
• Automaaler 1,5 a
• Mootorsõiduki tehnik 2 a
• Kokk 2 a
• Sisetööde elektrik 2 a
• Bussijuht 6 k

(õppetöö algab detsembris 2017)
• Veoautojuht 6 k

(õppetöö algab detsembris 2017)
• Peoteenindaja 3 k, jätkuõpe
• Soojuspumpade paigaldaja 6 k, jätkuõpe
• Ventilatsioonilukksepp 1 a, jätkuõpe

HARIDUSNÕUDETA
• Sõidukite pindadehooldaja/rehvitehnik 1 a
• Abikokk 1 a
• Abikelner 6 k
• Puhastusteenindaja 1 a (töökohapõhine õpe)

B Võimalus taotleda Töötukassast tasemeõppes osalemise toetust kuni 260€kuus vastavalt TKtingimustele.
Taotlus Töötukassale tuleb esitada enne õppima asumist.

<*>\L
A DOKUMENTIDE * internetis ID-kaardiga: vikk.ee kuni 10.august <U

VASTUVÕTT: � Looduse tee 2, Vana-Võidu 19.06-30.06 ja 1.-10.08
Looduse tee 2 ■ Vana-Võidu ■ Viljandi vald ■ Viljandimaa • tel 435 1020
Täiskasvanute koolitus: tel 433 3095, 5303 7346 >

Latesto

OSTAME:
- 3 m küttepuid (Sillamäe sadamas. Paldiski sadamas)

- virnastatud võsa ja raid meid
- lehtpuu enamusega kinnistuid ja raieõigust

TEEME:
- kraavide, põldude puhastust
- raidmete ja võsa kokkuvedu

Info: OÜ LATESTO
Ida-Eestis tel 5347 2170

Lõuna-Eestis tel 516 6349
Põhja-Eestis tel 5198 0559
e-post latesto@latesto.ee

www.mpe.ee

Parim pakkumine!
- alates 175 €/m3

SisevS&drilaud - alates 4,80 €/m 2

Välisvoodrilaud- alates 5,70 €/m 2

SaunavoodriTaud - alates 12,50 €/m 2

Terrassiläucft- alates 0,93i€/j.m
OSB-3 plaat - alates 2,73 €/m2

Hinnad ilma käibemaksuta
Linda 15h, 41536 Jõhvi.

Tel/faks 332 5000.
Mob.tel 5666 1276, 565 2304.

info@mpe.ee

7
„im 1,111
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VERSACE 1594

DOLCE & GABBANA 1594
EMPORIO ARMANI 1lj.ge

VOGUE 1104
L. I :ll tLisaks hinnaüllatused prilliraamidele;

HUGO BOSS. GIVENCHY
BMW COLLECTION
PORSCHE DESIGN -40%

Hinnas sisaldub prilliroam ja peegeldusvostase kattega ühevoateline prilliklaas
+/- 00...4.0 sph cyl...-2,0. Teistele prilliklaasidele kehtib -40% soodustus!

Prillitellijale silmokontroll TASUTA! Kohtumiseni Keskväljak 7, Jõhvis!
Info jaregistreerimine silmaarsti vastuvõtule:
tel 6380 003, tel 5383 0024; www.silmaroom.ee

Tartumaa Põllumeeste Liit
korraldab 22. märtsil kell 10
Väike-Maarja kultuurimajas
tasuta infopäeva

MAKi meetme 6.3
..Väikeste põllumajandusettevõtete

arendamise toetus"
tutvustamiseks

Toetust, 15 000 eurot, saavad taotleda need, kelle
põllumajanduslik müügitulu oli 2015. aastal vähemalt
1200 eurot ja 2016. aastal 4000 - 14 000 eurot.
Lektorid on maaeluministeeriumi ja PRIA töötajad.

Päevakava vt www.pikk.ee sündmuste kalendrist,
sealsamas on ka registreerimisvorm.
Registreerida saab ka merry@kodu.ee ja 736 6955.

S3

Pere Optikas kaks
klaasi ühe hinnaga.

f.

IIDLA PRILLIÄRI - Maleva 25, Kohtla-Järve, lidla
(tel 33 20 444, gsm 56 88 09 60, iidla@optiline.ee)
KOHTLA-JÄRVE PERE OPTIKA - Vironia Keskus
(uus Maxima) Järveküla tee 50, Kohtla - Järve
(tel 33 76 003)
KOHTLA-JÄRVE HAIGLA PERE OPTIKA - Ravi 10 D,
Kohtla-Järve (tel. 3327273, gsm +372 5623901)
JÕHVI STOCK OPTIKA - Jõhvi Selveris, Narva mnt 8,
Jõhvi (tel. 33 46 999, gsm 56 97 06 04)
SILLAMÄE SÄÄSTUOPTIKA - Sillamäe Säästumarket,
Viru pst.6 (tel 3924642, gsm 56 88 09 53)
NARVA PEREOPTIKA - Narva Prismas, Kangelaste 29,
Narva (tel 3564401, gsm 56 88 09 51)
NARVA KREENHOLMI SÄÄSTUOPTIKA - Kreenholmi
Säästumarketis, Kreenholmi 50, Narva (tel. 35 62 627,
gsm 56 88 09 52)

Registreerumine nägemiskontrolli ja
silmarõhu mõõtmisele kodulehel
www.optiline.ee või kauplustes
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